
IVAN REGENT 
70-letnik 

Pretekio nedeljo je praznoval tovariš 
hfun Regent sedemdesetletnico svojega 
rojstva. J J -T 

2e v soboto popoldne je predsednik 
ljudske skupščine LRS tov. Miha Ma-
rmko v dvorani Izvršnega sveta v 
Ljubljani izročil v imenu predsednika 
republike tov. Tita Ivanu Regentu Red 
junaka socialističnega dela. S tako vi-
sokim odlikovanjem je bil odlikovan 
za svoje dolgoletno neutrudno delo na 
področju znanosti, prosvete in kulture 
ter sosialistične graditve naše države. 

Kdo izmed delavcev ne pozna tega 
prijaznega in preudarnega moža, ki je 
delavskemu razredu posvetil vso svojo 
Uvljenjsko moč in sposobnost. Kadar-
koli so ga delavci klicali, se je rad 
mdzval pozivu in prišel med nje. Naj-
bolj srečen se je počutil v njihovi druž-
bi. Tudi v Celje je rad prihajal. Spo-
minjam se ga pred nekaj leti, ko se 
je kljub hudi zimi in, visokemu snegu 
•dzval pozivu in prišel v Celje preda-
vat o Trstu. Ker zaradi visokega snega 
ni mogel priti z avtom, se je pripeljal 
2 vlakom. Se isto noč se je vrnil z vla-
kom zopet v Ljubljano in ni mu bilo 
ial, kljub visokim letom in hudemu 
mrazu za izgubljeno noč. Ko sem ga 
apremljal na postajo, je škripalo pod 
nogami in kljuvalo v ušesa od mraza. 
Kljub temu pa je bil zelo zgovoren in 
prijeten. Pripovedoval mi je stvari iz 
svojega plodonosnega in revolucionar-
nega življenja. Ko je nanesel pogovor 
na njegova mlada leta, se še dobro spo-
minjam, ko mi je v šali pravil, kakšen 
je bil kot deček. 2e kot deček — je de-
jml — nisem nikdar hodil v cerkev, ma-
ter sem pa spoštoval in ubogal. Ni ji 
Slo v glavo to, da je brat, ki je hodil 
9 cerkev, bil zelo neubogljiv in navi-
han ter ji je delal velike skrbi. Na-
smehnil se je, ko je dejal, da je mati 
•d takrat, čeprr,v vrrna, začela dvomiti 
brez kakršnegakoli prepričevanja v res-
ničnost verskih naukov. Prijeten in poln 
humorja je bil naš jubilant vedno in 
takšnega se spominjamo vsi, ki smo 
bili kdaj koli v njegovi družbi. 

* 
Kaj bi na dolgo opisoval zasluge za 

revolucionarno socialistično delo tova-
riša Ivana Regenta. Predsednik, republi-
ke je s svojim ukazom najbolj zgovor-
no podčrtal pomen tega jubileja in bor-
bo jubilanta za pravice delavskega raz-
reda, ki jo je vodil več kot 50 let. 

Priključujemo se tudi mi čestitkam 
9sega delovnega ljudstva Slovenije in 
pošiljamo tovarišu Regentu iskrene če-
stitke ob sedemdesetletnici in visokemu 
•dlikovanju! 
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LETO VII. — ŠTEV. 4 — CENA 10 DIN 
Ureja uredniiki odbor. Odgovorni uredmik 
Tone Maslo. Uredništvo: Celje, Titov trf 1. 
Pošt. pred. 12. Tel. 20-07. Cek. račuM 62«-T-2T« 
pri NB FLRJ v Celju. Tisk Celjske tiskarne. 
Četrtletna naročnina 125. polletna 250. celo-
letna 500 din. Izhaja vsak petek. PoStnina 

plačana v gotovini. 
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Trinajsto zasedanje 
Mestnega ljudskega 
O d b O f d CgIJG Nerednosii V nekaterih podjet-

jih. - Gradbena dela v celjski 
boinišnici cenijo na 48 milj. 

Dohodki iz gozdarstva se morajo 
vračati nazaj v gozdarstvo! 

Pred log i za konso l idac i jo n a i e g a gozdnega in lesnega 
go spoda r s t va 

Kadar koli govorimo o sejah MLO 
Celje, ugotavljamo, kako važni in peslri 
problemi se na njih rešujejo v korist 
naše skupnosti, socialistične družbe. 2e 
sam dnevni red je bil tokrat tako ob-
sežen, da je seja trajala polnih 6 ur. 

Uvodno je bilo podano poročilo o 
izvajanju lansko-letnega proračuna, ki 
sicer zaradi nedovrsenih obračunov ne-
katerih podjetij še ni zaključen, vendar 
pa kaže že sedaj velik uspeh. 

Obravnava bodočega proračuna za 
tekoče leto kaže, da bodo izdatki v tem 
letu za 100% večji, kakor so bili lani. 
To povečanje izdatkov bo šlo v korist 
socialnemu zavarovanju in na novo pri-
ključenim občinam. 2e sama prosveta 
bo rabila 110, socialna zaščita 72, zdrav-
stvo 40, državna uprava 28, za komu-
nalno vzdrževanje 82, za javno varnost 
35 milijonov dinarjev. Povečanje izdat-
kov za prosveto je v zvezi z razširi-
tvijo šolske mreže v priključenih obči-
nah. Celoten družbeni plan bo sprejet 
na eni izmed prihodnjih sej. 

Na predlog komisije za volitve in 
imenovanja je bilo imenovanih več no-
vih občasnih arbitrov, ker se je delo-
krog Okrožne državne arbitraže v Ce-
lju zelo povečal. Okrajno sodišče v 
Celju }e zahtevalo izvolitev več so-
dnikov za razsojanje kazenskih po-
stopkov zoper nedoletne storilce. Iz-
voljeni so bili nekateri prosvetni de -
lavci. 

Oddelek 7(i gospodarstvo in komu-
nalne zadeve te predložil v odobri-ev 
več zemljiško-knjižnih sprememb. Ne-
premičnina Vidmajcr Vilme se prenese 
na Splošno ljudsko premoženje, in sicer 
na Upravo nepremičnin MLO Celje. Vrt-
narska scla v Medlogu prejme nekatere 
parcele od Uprave javnih nasadov in 
javnih naprav. Hiša v Stanetovi ulici 
št. 3 se prenese na upravo restavracije 
»5eli vol« 

Važen je sklep obeh zborov, da r.e 
ustanove v Celju nova državna pod-
jetja, in sicer: Zastopniško podjetje ino-
zemskih tvrdk, Uvozno-izvozna agenci-
ja in osamosvojitev obrata »Radio-vaU. 

Na predlog Sveta zn zdravstvo in so-
cialno politiko so bili izvoljeni člani 
uprave za I. in II. mestno lekarno. Po -
trjeni so bili člani upravnega odbora 
za Okrožni higienski zavod. Potrjena 
je bila tudi invalidska komisija in pred-
log, da se osebam, katerh nepremično 
premoženje ne daje dovolj dohodkov 
za preživljanje, dovoljujejo podpore iz 
splošnega skrbstva. 

Seja je obravnavala tudi nerednosti 
v nekaterih celjskih podjetjih. Pri »be-
tonu« so se pojavili spori v delovnem 
kolektivu, ki lahko resno škodujejo te-
mu velikemu gradbenemu podjelju. Od-
borniki so bili mnenja, da je delavski 
svet sam sposoben za ugodno rešitev 
tega vprašanja. Če pa le ne bo uspel, 
bo uvedena v podjetju prisilna uprava. 
V podobnem položaju se nahaja tudi 
hotel »Evropa««. 

Pri podjetju »Specerija' je drugače. 
Da bi preprečili nadaljnje malverza-
cije v tem podjetju na škodo potrošni-
kov, so razrešili svojih dolžnosti direk-
torja podjetja in celotno upravo. De-
lavski svet bodo razpustili in uvedli 
prisilno upravo. 

Vprašanje gradbenih del v celjski bol-
nišnici je povzročilo dolgo razpravo, 
v katero je posegel tudi zvezni posla-
nec Franc Leskošek—Luka. Gradnja 
raznih objektov se vrši brez prave per-
spektive za celoten zdravstveni center. 
Da se anarhično nadaljevanje gradbe-
nih del ustavi, bo MLO zadržal inve-
sticijska sredstva tako dolgo, dokler 
ne bo predložen in odobren celoten per-
spektivni načrt za ves zdravstveni cen-
ter, h kateremu spada iudi zdravsteni 
dom. Odobrena pa je bila gradja nujno 
potrebne pralnice. Bolnišnici bo do-
deljen tudi primeren znesek za nabavo 
perila. 

Iz vsega poslovanja (nevljuden spre-
jem revizijske komisije, neizvršena in-
ventarizacija, luksuzna oprema uprav-
nih prostorov in pisarn, hkrati pa po-
manjkanje perila) se vidi, da bodo po-
trebni energični ukrepi v korist ljudske-
ga zdravstva. V letošnjem le^u so pred-
videne naslednje gradnje: fizioterapija 
in pralnica, adaptacija infekcijskega 
oddelka, dograditev porodniškega-gine-
koioškega oddelka, adap-^Tija kuhinje 
in ureditev pročelja. Vse to bo terjalo 
okrog 48 milijonov investicijskih s red-
stev. 

Društvo inženirjev in tehnikov go-
zdarstva in lesne industrije LRS (DIT) 
ter Združenje lesno industrijskih pod-
jetij LRS sta priredila v Celju dne 
23. in 24. januarja t. I. posvetovanje 
o gospodarjenju z lesom. 

Posvetovanje je otvoril 23 I. t. 1. ob 
9.30 predsednik DIT prof. inž. Zdravko 
Turk. Zborovanju so prisostvovali drž. 
sekretar inž. M. Tepina, zastopnik re-
publiškega odbora sindikatov les. de-
lavcev, predstavniki OLO in MLO Ce-
lja ter okoli 300 zastopnikov iz drž. 
sekretariata za gospodarstvo LRS, Za-
voda za gospodarsko planiranje LRS, 
Inštituta za gozdarstvo in lesno indu-
strijo LRS, Lesno industrijskih podjetij. 
Gozdnih gospodarstev. Društva inže-
nirjev in tehnikov rudarske, metalurške 
in agronomske stroke. Republiške za-
družne zveze, OZZ-jev, gradbeništva, 
rudnikov, celuloznih tovarn, državnih 
železnic in obrtniške zbornice.* Posve-
tovanju so nadalje prisostvovali za-
stopniki BiH, Združenje lesne industri-
je BIH ter predstavniki Lesno indu-
strijskih podjetij v Sanskem Mostu, 
Blažnju in Foči. 

Drugi dan je prisostvoval posveto-
vanju tudi zvezni in ljudski poslanec 
tov. Avšič Jaka. 

Prvi del posvetovanja je bil izpolnjen 
s temeljitim referatom o stanju gozd-
nega lesnega gospodarstva v Sloveniji. 

Iz referata povzemamo, da iznaša 
gozdovifost Slovenije 43%. Slovenija 
spada torej med najbolj gozdovite re-
publike naše države. 

Stanje gozdnega fonda v Sloveniji 
je ugotovila splošna inventarizacija leta 
195!. Po tej inventarizaciji znaša lesna 
zaloga gozdov v LRS samo še 42% 
od normalne zaloge. Zaradi nizke za-
loge je tudi prirastek zelo nizek. — 
Stanje gozdnega fonda in prirastka je 
torej kritično. Zaradi prekomernega iz-
koriščanja gozdov pa se to stanje pro-
gresivno slabša, kar zahteva od gozd-
nega gospodarstva vzpostavo ravno-

Še nekaj ugotovitev z izrednega občnega 
zbora OZZ Šoštanj 

Lani se je močno povečala površina 
hmeljišč, in to od 95 ha na 122 ha. 
Dve .zadružni sušilnici sta bili adapti-
rani, štiri nove velike pa so v gradnji. 

V privalne gozdove so posadili 33.000 

Novinarski jubilej Rada Pečnika 

Trgovfnsko-gost lnska 
zbornica v Celju je 
^organizirala seminar, 
ki je dobro obiskan 

Uredbe, ki so izšle prve dni letos ne-
katere od njih pa veljajo v našem go-
spodarjenju že od 1. januarja dalje, 
7-ah»evajo zaradi obširnosti in novitet 
skrbnega in temeljitega proučevanja, 
ki naj podjetjem zagotovi normalno po-
slovanje. Opaža se. da mnoga naša 
»od)e'in ne oroučujejo dovolj novih 
predpisov, sklicujoč se na to. da niso 
dam še vsi elementi potrebni za vso 
podrobno delovanje gospodarskih pod-
jetij. CcDrav je to res, vendar ne sme-
mo zovločevati študija, kajti vsako za-
vlačevanje ima za posledico gospo-

samem. Sma-
l i T - r "" potrebno po-stavit. na osnovi novih uredb kalku-teciie, odnosno predlagati ljudskim od-

"a osnovi teh 
uredb določevati nekatere elemente, 
vse potrebne podatke za izračun istih. 

Trgovmsko-gostinska zbornica za 
Celje-mesto je začela s podrobnim štu-
•tjem uredb za trgovino in gostinstvo 
Seminarje obiskujejo poleg direktorjev 
računovodij in komercialistov tudi člani 
^ielavskih svetov. Udeležba dokazuje, 
da je zanimanje za nove uredbo ogro-
mno in da se vsakdo želi podrobneje 
spoznati z elementi uredb o načinu go-
spodarjenja v letu 1954. Razen tega da 
se na seminarjih proučujejo v podrob-
nosti uredbe, je za uvod bil podan 
»regled posameznih ekonomskih poj-
•"ov, ki imajo veljavo v sociali-^tičnem 
gospodarstvu. Istočasno s tem seminar-
jem se vodi tudi knjigovodski tečaj 
^a začetnike, ki ga posečajo predvsem 
poslovo^^jc, katerim je ta tečaj namc-
»len. Spoznavanje osnovnih načel v 
Knjigovodc^tvu bo predvsem važno za-
fac^i bodoče decentralizacije odnosno 
^organizaci je trgovske in gostinske 
™rezc, ki jc razvidno iz uredbe same. 

I. februarja 1924 je Rado Pečnik pre-
vzel uredništvo celjske »Nove dobe« in 
tako te dni slavi jubilej 30-letnega no-
vinarskga dela. Čeprav po osvoboditvi 
živi in dela v Beogradu in prihaja u 
svoje rodno Celje le na vsakoletni kra-
tek oddih, ga Celjani še vedno radi 
štejemo med svoje, saj je s svojim de-
lom mnogo pomenil Celju in Sloveniji. 

Jubilant se je rodil leta 1900 v Celju 
in tu maturiral leta 1918. Že leta 1914 
se je vključil v napredno, jugoslovan-
sko usmerjeno mladino in bil prijatelj 
Frana Malgaja in Srečka Puncerja. 
Udejstvoval se je tudi literarno in glas-
beno. Bil je med organizatorji tajne 
konference slovenskega in hrvatskega 
dijaštva v Celju spomladi 1918. Pravo 
je študiral na Dunaju, v Zagrebu in 
Ljubljani ter bil tudi predsednik Kluba 
naprednih akademikov v Celju. 

Urejeval je »Novo dobo* polnih 17 
let z veliko spretnostjo ter bil zlasti 
cenjen še kot recenzent gledaliških in 
glasbenih prireditev. Vodil je tudi celj-
sko redakcijo nekaterih ljubljanskih 
dnevnikov ter bil dopisnik drugih, tudi 
inozemskih listov. Kot novinar je bil 
dosledno napredno orientiran. S pere-
som se je boril proti fašizmu in kleri-
kalizmu ter podpiral delavsko gibanje, 
zlasti še ob delavskih stavkah. 

Ze v začetku okupacije je bil vržen 
v celjske in mariborske gestapovske za-
pore in deportiran v Srbijo. Zaposlen 
je bil v beograjskem kmetijskem mi-
nistrstvu in se tam povezal s slovensko 
in srbsko ilegalno skupino. Po osvobo-
ditvi je spet kot novinar delal v mini-
strstvu za informacije, v tiskovnem od-
delku predsedstva zvezne vlade, v re-
dakciji dnevnika »Glas« in v uradu za 
informacije pri predsedstvu vlade LR 
• P''^ Radiu Jugoslavi-
ja. Mnogo se udejstvuje v naših mno-
žičnih organizacijah. V prostem času 
sodeluje s svojo ženo Vido, ki je pre-
vajalka slovenskih in nemških knjižnih 
del v srbščino in avtorka nekaterih 
šolskih učbenikov. Član Novinarskega 
združenja je že od leta 1924. 

Rado Pečnik je bil vselej vzor napred-
nega, poštenega novinarja z velikim 

čutom odgovornosti pred javnostjo, pred 
našim ljudstvom in njegovimi interesi. 
Pri tem ga dičijo široka razgledanost, 
požrtvovalna delavnost, odločnost in 
vestnost. Zelo je cenjena tudi njegova 
novinarska skrb za lepo jezikovno in 
stilistično čistost. Kjerkoli je delal, si 
je pridobil širok krog prijateljev. 

Celje želi svojemu rojaku še vrsto 
zdravih let uspešnega dela. R. 

PSenum okrajne zve^e 
vojašk ih vojnih invalidov 

v Celju 
Preteklo nedeljo je bil dobro obiskan 

plenum, na katerem so se razpravljale 
vse tekoče zadeve najbolj zaslužnih 
mož in žena, t. j. voj. vomih invalidov. 

Po pozdravnem nagovoru predsedni-
ka, je podal tajnik izčrpno poročilo. 
Razprava, ki je bila vsebinsko dobra, 
je zajela prav vse probleme. Zastopnik 
OLO Celje-okolica je nakazal potrebo 
še večjega sodelovanja prav invalidov 
pri samoupravljanju zdravstvenih usta-
nov, sodelovanju v občinskih odborih 
in množičnih organizacijah. Zastopnik 
republiške ZVVI pa je v tehtnem go-
voru nakazal smernice bodočega dela. 

Na plenumu so sprejeli tudi prora-
čun za leto 1954 in odobrili zaključni 
račun za leto 1953. Pogovorili so se 
tudi o predpripravah za občni zbor, ki 
naj bi bil sklican do maja meseca. 

LEPO DELO KRAJEVNEGA ODBORA 
RDEČEGA KRiŽA LISCE 

Pred kratkim je obiskal tričlanski od-
bor 5 predsednikom krajevne enote 
Dom onemoglih Grmovje, kjer je ob-
daril vse oskrbovance. Nenapovedane-
ga obiska so oskrbovanci bili zelo ve-
seli, ker so bili tudi obdarovani z vinom 
pecivom, keksi, cigaretami itd. 

Darila so zbrali na Liškem terenu in 
so presegala vrednost 16.000 din. 

Vse priznanje zaslužijo ti požrtvoval-
ni sodelavci, ki so pa žal vedno eni in 
isM. 7a njihovo lepo gesto se jim ob-
darovane! kakor tudi uprava Doma one-
moglih v Grmovju prav lepo zahvaljuje. 

sadik, s čimer so zasadili 18 ha goličav. 
Zgradili so 31 km gozdnih cest ter tri 
večje mostove. Težave so bile pri č r -
panju gozdnega sklada, zlasti okraj-
nega, katerega je še vedno neizkori-
ščenega okoli 9,000.000 din. 

Desetletni plan razvoja kmetijstva v 
našem okraju je izdelan ter bo pred-
ložen OLO v odobritev. 

Nato je govoril tov. Viktor Avbelj, 
ki je poudaril, da tudi pretirano jačanje 
zadružne lastnine ne vodi do povečane 
kmeMjske proizvodnje. Treba bo nuditi 
potrebna sredstva za razvoj proizvodnje 
samemu kmetu, ki predstavlja osnovo 
za povečanje pridelkov. Le na ta način 
bo mogoče zadovoljiti čedalje večje 
potrebe po živežnih in industrijskih 
proizvoditi, ki jih naš kmet proizvaja 
in katere potrebuje naša družba. Boja-
zen, da bi mogel kmet ogrožati našo 
družbeno ureditev, ne more biti več 
velika, saj ureja odnose med kmetom 
in potrošnikom trg, na drugi strani pa 
tudi razni zakoniti predpisi. Večji so-
vražnik našega razvoja so oni kmetje, 
ki ne proizvajajo ničesar za trg, temveč 
le zase. Zato bodo v bodoče dobila 
preko svojih KZ potrebna investicijska 
sredstva predvsem ona kmečka gospo-
darstva, ki bodo v največji meri dvig-
nila kmetijsko proizvodnjo. 

Osnutek nove uredbe o kmetijskih 
zadrugah predstavlja novost v tem, ker 
predvideva tudi v zadružnih obratih de-
lavsko samoupravljanje, tako bodo tudi 
delavci v zadružništvu izenačeni v pra-
vicah in dolžnostih z delavci državnih 
podjetij. Tako bo smel z delom dobička 
razpolagati tudi sam zadružni kolektiv. 
Vsa državna in zadružna podjetja naj 
imajo v bodoče iste možnosti, pravice 
in dolžnosti. Razvije se naj svobodna 
konkurenca. 

Glede nadzornih odborov je omenil, 
da bi bilo potrebno, da se zanaprej ob-
stojajo, i-^boljša se le naj njihova de -
lavnost. Glede revizije je mišljenja, da 
ni pravilno, da daje hkrati tudi instruk-
tažo. Biti pa mora ostra in temeljita. 

Nato je sledila prav živahna razpra-
va, v kameri so delegati postavljali naj-
ra-'ličneiša vprašanja in konkretne pred-
loge. Tako o ceni hmelja, o investicij-
skih kredi'ih, o stanju naših cest, o 
elektrifikaciji, o vzreji mlade živine itd. 
Precej ostra kri'ika se je razvila zaradi 
nepriznanja regresov za razne kmetij-
ske stroje in priprave. 

težja izmed zmogljivosti gozdov in let-
nih posekov. Ako ne vzpostavimo to 
ravnotežje, bomo spravili gozdove v 
tako stanje, da bo postala Slovenija 
deficitna dežela na lesu, kar bi imelo 
za naše življenjske pogoje težke po-
sledice. 

V gozdnem in lesnem go.«podars!vu 
LRS je zaposleno 43.354 delavcev in 
nameščencev. Od gozda in lesa živi 
v Sloveniji 358.500 prebivalcev, aii 
vsega prebivalstva. 

Referat o stanju lesnega gospodar-
stva nam je prikaza! nepovoljno in ne-
gospodarsko stunje tudi v tej panogi. 
V Sloveniji trosimo 53,7% poseka za 
kurivo, 40,5% za gradivo in izdelke me-
hanične predelave in 5.8 % količine za 
kemično surovino. Količina lesa potroše-
nega za kurivo, je daleč previsoka in 
jo bomo morali postopoma zniževati z 
večjo porabo premoga, plina, elektrike 
ter z racionalizacijo tehnike kurjenja, 
štedilnikov in peči. Vse premalo lesa 
trošimo kot surovino za kemično iz-
koriščanje. 

V drugi polovici preteklega stoletja 
je bila naša lesna industrija med naj-
naprednejšimi v Srednji Evropi. Seda j 
pa smo daleč zaostali. Zastarelost teh-
nične opreme, razdrobljenost, slaba lo-
kacija, nizka storilnost dela, slabo iz-
koriščanje lesa (odpadki se v glavnem 
pokpijo) , odvečne kapacitete, obrtni 
značaj itd. težko pritiskajo na našo ža-
garsko industrijo. V nekoliko boljšem 
položaju je mehansko predelovalna les-
na industrija. Ta panoga je uspela v 
zadnjih letih vidno dvignili proizvodnjo 
finalnih izdelkov, ali še vedno premalo 
v smeri odločnega povečanja proizvod-
nje finalnih izdelkov na račun poliz-
delkov (žagani les). 

V diskusiji, ki je trajala dan in pol 
so sodelovali drž. sekretar tov. inž. M. 
Tepina ter predstavniki vseh navedenih 
ustanov, podjetij, društev in delovnih 
kolektivov. Predlagali so razne ukrepe 
za štednjo lesa pri kurjavi, pri jam-
skem in celuloznem lesu itd. Pri jam-
skem lesu so posamezniki predlagali 
uporabo betonskih in jeklenih oporni-
kov, impregnacijo lesa in porabo bu-
kovine. Pri celuloznem lesu so disku-
tirali o porabi obrezlin za celulozni 
les, katerega močno primanjkuje. Zah-
tevah so tudi štednjo in racionalnejšo 
porabo lesa v gradbeništvu. 

Posvetovalci so enodušno izrazili 
zahtevo, da gozd ne sme več subven-
cionirati drugih gospodarskih panog, 
ampak da se mora dohodek vračati na -
zaj v gozdarstvo, pa tudi v lesno in-
dustrijo. 

Prisotni so z velikim odobravanjem 
sprejeli več dolgoročnih in kratkoroč-
nih ukrepov za izboljšanje stanja v 
gozdnem in lesnem gospodarstvu. 

Najvažnejši sklep je zahteva po nujni 
sestavi perspektivnega plana gozdar-
stva m lesne industrije LRS. Potrebno 
je zagotoviti finančna sredstva, pogreb-
na za izvedbo sprememb v strukturi 
lesne industrije, da se odstrani njena 
zaostalost, slaba in zastarela tehnična 
oprema, dvigne produktivnost dela in 
doseže večie oplemenitenje lesa s p re -
hodom v višjo obliko proizvodnje, \. j. 
v finalne produkte. 

Poraba lesa naj se usmeri samo v 
one sektorje potrošnje, za katere je 
utemeljena tehnično in ekonomsko. 

Zagotovijo naj se sredstva za iz-
gradnjo gozdne cestne mreže, da se 
omogoči intenziviranje gozdnega go-
spodarstva. t. j. povečanje prirastka in 
racionalnejše izkoriščanje lesa v gozdu. 
Pri gradnji gozdnih cest ne sme igrati 
glavno vlogo rentabilnost, ker je iz-
gradnja gozdnih cest osnovni pogoi 
za prehod v višje oblike gospodarstva. 
Slovenija ima na 10 ha komaj 0.6 do 
0,7 km gozdnih cest. Savinjska dolina 
(zgornja in spodnja) samo 0,13 km, a 
ostala Evropa 3 do 5 km. 

Sprejeli so tudi več kratkoročnih 
ukrepov, predvsem za čimprejšnjo iz-
vedbo taksacije gozdov, da se lesno 
gospodarstvo seznani s surovinskimi ba-
zami. Venecijanke. katere žagajo les za 
promet naj se ukinejo, s čimer se bo 
napravil prvi korak od današnje raz-
drobljenosti lesne industrije k vrednej-
šim proizvodnim postopkom v pre-^e-
lavi. Iz istih razlogov naj se ukinejo 
odvečne žagarske kapacitete. Uredi 
in usmeri naj se trnnvina z lesom, iz 
katere naj se izključijo špekulanti. 

Spreiet je tudi predlog, da se usta-
novi biro za gozdno in lesno gospo-
darstvo. ki bo proučeval stanje obeh 
panog in predlagal ukrepe za njihovo 
sanacijo. 

Razen teh so sprejeli še mnogo skle-
pov. ki so potrdili enodušnost v=eh o d -
ločilnih čini*eljev za hi'er napredek in 
ui^peh oozdnega in lesnega gospodar-
stva v Sloveniji. 

inž. A. K. 
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Radžd ii0 svBtu 
Recimo, da živimo v znamenju ber-

linske konference, čeprav smo se brez-
uspešnosti najrazličnejših diplomatskih 
konferenc po L 1945 že tako ruivadili, 
da vprašanje, bo li ta, ki je pred nami, 
uspela ali ne, ne ustvarja v nas nobene 
posebne napetosti. Nekaj je treba pri-
znati tej veliki ietvorici, ki ne more 
priti do sporazuma: da ne mara po-
noviti napake, ki jo je »The Big Five« 
(velika petorica) storila pred 35 leti z 
versajsko pogodbo in zato odlaša po 
načelu »raje nič kot nekaj in še tisto 
slabo«. Vsak drži, kar si je priboril z 
mečem v roki in čeprav je mnogo lepih 
besed, na dnu vsega dogajanja vendarle 
hrujejo orgije šovinizma. Ko je angle-
ški kralj Rikard za obrambo Norman-
dije zgradil Chateau Gaillard, je fran-
coski suveren Filip Avgust vzkliknil: 
»Zavzamem ga, pa da ima železne zi-
dove.* Ko je Rikard to zvedel, je dejal: 
Obdržim ga, pa da ima zidove iz 
masla«. 

Podoba je, da ni dosti manj trme v 
zadevah okoli Nemčije, ki bo poglavitno 
vprašanje na berlinski konferenci. 
Amerikanci so — vsaj tako je izjavil 
Dulles — prišli tja zaradi velikih vpra-
šanj, predvsem zaradi zedinitve Nem-
čije. Čeprav pravi Dulles, da bo v vsem 
soglasno delal z Edenom in Bidaultom, 
i-majo Angleži namen, da konferenco 
speljejo na stranski tir, če bi po glav-
nem ne mogli naprej. N. pr.: k avstrij-
skemu vprašanju. Avstrijci imajo pri-
pravljen memorandum, v katerem stoji, 
da je treba samo pet minut dobre volje, 
pa ho prišlo do avstrijske državne po-
godbe. Fiegl ima v aktovki tudi zago-
tovila, da Avstriji na prav nič do tega, 
da bi prišlo do novega Anschlussa z 
Nemčijo, s katero bi Avstrija rada le 
gospodarsko sodelovala. So še druga 
manj važna vprašanja, pri katerih bi 
konferenca utegnila uspeti, razne ob-
mejne olajšave med Vzhodno in Zahod-
no Nemčijo, o čemer pa Dulles ne mara 
nič slišati. Pač pa se bo z Molotovom 
pogovoril o atomskem orožju, s čimer 
bi nadaljeval razgovore, ki jih je te dni 
že imel z ruskim veleposlanikom Zaru-
binom. Molotov je dal konferenci svojo 
intonacijo z zelo opaženim obiskom pri 
Piecku in Grottewohlu, iz srede bučne 
sovjetske propagandne tehnike, ki je 
sovjetska, sektor Berlina preplavila s 
transparenti in plakati, pa odmevajo 
naslednje zahteve Vzhodne Nemčije: 
Mirovna pogodba z Nemčijo, umaknitev 
vseh okupacijskih čet; združitev Nem-
čije po demokratičnih načelih; ustavi-
tev remilitarizacije Zahodne Nemčije 
in nje vključevanje v »generalne po-
godbe«, ki pripravljajo novo vojno in 
končno, dovoljenje, da delegaciji Zahod-
ne in Vzhodne Nemčije sodelujeta na 
konferenci. 

Ce zahteve Vzhodne Nemčije pred-
stavljajo Molotovljevo stališče, potem 
bo na konferenci kmalu prišlo do za-
stoja in treba bo poslušati Edenove 
strokovnjake — 70 jih je —, ki so baje 
pripravljeni iz Berlina napraviti evrop-
ski Pan Mun Jon. Ce nas je zgodovina 
kaj naučila, potem bi bilo morebiti res 
dobro, če se zvari nekak pax britan-
nica, modri, kompromisarski anglešlci 
mir, počasi sicer, a samo da do njega 
pride. Cas bi bil, da bi človeštvo ven-
darle po pameti končalo vročično — 
morda genialno krizo —, ki ga je na-
padla v modernem času (konec 18. sto-
letja) in ki je rodila že toliko orjaških 
nesreč. Ali res ne gre drugače, da pri-
de še do ene, strašnejše od vseh? Zakaj 
kljub miroljubnim izjavam vodilnih 
mož sta Velika dva (The Big Two) po-
skrbela za psihozo oboroženega miru, 
ki ga Evropa že tretjič v polstcJletju 
nemilo okuša: iz ljudi pušča denar in 
znoj, le krvi ne. Prav v teh dneh je 
preko planeta spet segla grožnja z 
atomsko bombo z vseh letališč, ki jih 
Amerika vzdržuje in ustanavlja v Ev-
ropi, Aziji, Afriki in na arhipelih med 
celinami. Ali se bo našel vitez Parsi-
fal, ki bo zašel med te poklicne igralce 
pokerja — v Berlinu? Tudi če se naj-
de, ne bo dobro njegovi poštenosti in 
miroljubnosti! 

Zelo se premleva francosko stališče, 
preizkusni kamen, ali je Velika trojica 
trdna ali ne. Sovjetska sfinga za Molo-
tovljevimi naočniki prinaša Francozom 
danajsko darilo: mir v Indokini, če 
Francozi ne podpišejo sporazuma o ev-
ropski armadi. Pravijo, da se ruskim 
ponudbam nasmihajo že tudi nekateri 
desničarski krogi, ne več samo sociali-
stični in radikalni. SZ naj bi, pravijo 
žrtvovala francoskemu kolonialnemu 
režimu Ho Si Minha, kakor je žrtvo-
vala grške komuniste Trumanu, nemške 
Hitlerju, francoske Lavalu itd. Z In-
dokino pa je v najožji zvezi vprašanje 
Kitajske, ki ga bo Molotov nedvomno 
načel, sodeč po njegovi izjavi. Napetost 
na svetu pa bi s priznanjem Kitajske 
in z mirom v Indokini gotovo popustila. 
Ce je vsem štirim res do tega? 

In dogodki na robu teh velikih med-
narodnih vprašanj? Samo enega naj 
omenimo, ki je res mikaven in omembe 
vreden: Francu, fašistu, zavezniku Mus-
solinija in Hitlerja, je stopil v glavo 
sporazum z Dullesovo in Mc Carthy-
jevo Ameriko in konkordat z Vatika-
nom. Pokazalo se je to v demonstra-
cijah proti temu, da bi angleška kra-
ljica obiskala Gibraltar. Omeniti je tre-
ba, da je angleški kralj edina uradna 
vez med Anglijo in Commonweaithom. 
Nič se ne čudimo, če so v Londonu za-
loputnili vrata za španskim veleposla-

Mnenje štorovskih žalezarjev: 

Kinclov dopis je tendenciozen in neresničen 
v Savinjskem vestniku decembra 1953 

v rubriki »Iz Stor pri Celju«, je bil ob-
javljen pod naslovom »Nepravilen od-
nos glavnega mojstra Spolenaka do 
delavčevi« Članek podpisan »Delavci v 
livarni Železarne Slore«, v katerem pi-
sec KincI Franjo, vratar v livarni Že-
lezarne Štore povsem neobjektivno in 
neresnično prikazuje enega naših naj-
boljšiti mojstrov kot skrajno asocialne-
ga človeka. 

Zaradi tega sestavka in ker gre za 
predsednika sindikalne podružnice, smo 
bili primorani, da izposlujemo pri upra-
vi Železarne Store imenovanje posebne 
komisije, katere naloga je bila, ugoto-
vili resnico. Ta komisija je ugotovila 
naslednje: 

Kincljev dopis je docela tendencio-
zen, nepravičen in neresničen. 

Po naročilu direktorja podjetja in za -
radi dejanske potrebe, je obratovod-
stvo livarne (glavni obratovodja) v d e -
cembru mesecu uvedel popoldansko iz-
meno mojstrov. Ker na popoldanski de -
lovni izmeni do takrat ni bilo mojstrov, 
je vladal v livarni precejšen nered, za -
radi česar so si sledile tako pritožbe 
mojstrov samih, kakor tudi pritožbe 
ostalih forumov Železarne. Istočasno z 
uvedbo popoldanske izmene, na katero 
je soglasno pristal celokupen strokovni 
svet ob sodelovanju sindikalne organi-
zacije. je hotelo obratovodslvo livarne 
rešili še druga pereča vprašanja v po -
gledu discipline in je izdalo tudi okrož-
nico, s katero so končno morali uvesti 
red v sanitarnih napravah, kakor to za-
hteva pravilnik sanitarnih naprav izdan 
po HTZ. Prvi mojster, ki je po objavi 
te okrožnice prevzel popoldansko iz-
meno, je bil Spolenak, ki je hotel nove 
predpise tudi dosledno izvrševati. Sma-
tramo tedaj, da iov. Spolenak ni ukre-
pal samovoljno, temveč v smislu ome-
njene okrožnice in pravilnika HTZ in 
mu je seveda nemogoče naprtiti odgo-
vornost za izvajanje novih predpisov, 
kakor je hotel to iznesti in prikazati 
pisec članka, ki si s tov. Spolenakom, 
kakor vse kaže, ni v najboljših odno-
sih. Da je Spolenak pri izvajanju novih 
in koristnih predpisov ravnal tovariško, 
izhaja iz izpovedb delavcev samih, ki 
povedo, da je Spolenak odredbo obra-
lovodstva glede prepovedi nadaljnjega 
malicanja v garderobah izjavil v tova-
riškem duhu in da ga ne samo v obratu, 
temveč v celokupni tovarni diči sloves 
vestnega, discipliniranega in marljive-
ga delavca, ki ima popolnoma pravilen 
odnos do sotovarišev, kakor tudi do 
podrejenih in nadrejenih. Res so sicer 
nekateri izjavili, da je Spolenak »za 
nas slab človek«, ker nas v vsakem 
pogledu »tišči dol«, vendar pa je res-
nica iudi to, kar je zlasti z ozirom na 

Kinclov sestavek zelo interesantno, da 
je to nekaj tovarišev iz cevne livarne, 
glede katerih pa je ugotovljeno, da 
imajo skrajno slab odnos do dela in 
da se bolj kot delovni disciplini podre-
jajo raznim posledicam preveč zauži-
tega alkohola. 

Morda je bila odredba obratovodstva 
v pogledu malicanja nekoliko preura-
njena; po mnenju komisije bi se moralo 
obratovodslvo pred odločitvijo za iz-
vedbo te odredbe nekoliko prej pobri-
gati za nov prostor za malicanje, ker 
delavec v resnici ne more južinati v 
prahu, nečistoči, plinu in vročini. To bi 
obratovodslvo lahko brez nadaljnega 
storilo, če je že storilo to nekaj dni po 
izvedbi odredbe, vendar še pred objavo 
sestavka v Sav. vestniku. Kinclov se -
stavek bi bil v tem pogledu lahko na -
letel celo na odobravanje. Nepravilno 
pa je, da si je izposodil za svoj ses ta -
vek neodgovornega Spolenaka, ko bi 
vendar lahko upravičeno napadel obra -
tovodslvo, če je smatral to za tako 
nujno. 

Zvedeli smo iz Kinclovega sestavka, 
da je Spolenak velik prijatelj od lego-
vanja dninskih ur delavcem v livarni. 
Bil je še celo tako nepravičen, da je 
l<omaj 17-letnemu delavcu-mladincu »z 
enim samim mahom« odtegnil celih 35 
ur dnine. Komisija je ugotovila, da mla-
dincu Romihu Spolenak ni »odtegnil s a -
mo 35 ur«, temveč celih 43 ur, čemur 
pravimo v železarni in tudi v vseh dru-
gih podjetjih: izplačevati delovni za -
služek po tarifnem pravilniku. Omenje-
ni delavec, ki naj bi bil po mnenju pi-
sca Kincla neizkušen in za ka terega naj 
bi bila odtegnitev 35 ur dnine pretežka, 
nepravična kazen, je v mesecu oktobru 
na katerega se Kincljev sestavek nanaša, 
izostal od dela od 1. do vključno 12. 
dnevno po eno uro, od 13. do vključno 
16. dnevno po dve uri, 17. oktobra ga 
na delo sploh ni bilo, ne da bi izosta-
nek opravičil, od 19. do vključno 23. 
dnevno po dve uri, od 24. do vključno 
31. pa dnevno po eno uro. Tov. Kincl, 
ki ga z ozirom na sestavo članka sma-
tramo za dovolj »brihtnega«, bi kaj la-
hko ugotovil, da v stvari ni šlo za od-
tegovanje, temveč za neplačilo ne-
opravljenega dela. Smatramo, da ni t a -
ko neizkušenega delavca-mladinca, ki 
bi, neštetokrat opominjan, imel pravico, 
da bi bil plačan tudi za ure, v katerih 
ni bil na svojem delovnem mestu. 

Tega delavca-mladinca najbrž Kincl 
zagovarja tudi zaradi svojega s labega 
in nediscipliniranega odnosa in po-
manjkanja čuia odgovornosti. Kincl je 
vendar vratar, pa nihče na upravi do 
sedaj ni dobil nikake njegove prijave, 
da ta delavec delo zamuja ali p red-

časno odhaja Ln da celo neopravičeno 
izostaja po ves dan, kar bi bila pač 
Kincljeva dolžnost, sa j je zato tudi pla-
čan. 

Glede akordnega podvizanja in p red-
časnega odhajanja z dela, pa si naj pi-
sec ogleda določila delovnega reda, v 
katerih je predpisan osemurni delav-
nik. Zaradi tega nima nihče pravice od -
iti pred tem časom s svojega delovne-
ga mesta, čeprav se je »akordno pod-
vizal«. Naš tarifni pravilnik, ki ga mora 
pisec tudi poznati, ne predvideva takih 
delovnih mest, kjer bi imeli delavci t a -
ko imenovani »kmečki akord«, zato je 
vsako predčasno odhajanje z dela ne -
dovoljeno. Zato smatra komisija, da je 
ravnal Spolenak tudi v pogledu »od-
tegovanja dnin« popolnoma pravilno, 
da pa lega ne moremo reči o piscu 
Kinclu^ ki spričo svojih lastnih navedb 
ne zasluži niti zaslužka po tarifni po-
stavki svojega delovnega mesta, ker 
svojih nalog napram upravi ni izpol-
njeval. 

Komisija je tudi na vse načine posku-
šala izslediti nekoga, ki bi moral do -
mov neokopan ali neumit, zaradi tega, 
ker bi bil odrejen za kopanje in umi-
vanje prekratek čas. Ugotovila je sicer, 
da so se nekateri delavci iz cevne li-
varne pritoževali, da jim je voda p re -
hladna, ker so jo porabili oni, ki so se 
pred njimi kopali, ni pa mogla izsle-
diti nobenega primera, da bi kateri d e -
lavec odšel domov neokopan in ne -
umit. Tov. Kincl sam dobro ve, da se 
je v pogledu čistoče in osebne higiene 
v Šforah že marsikaj uredilo. Ve fudi, 
če se je seveda hotel zanimati, da je 
morala uprava tudi s prisilnimi s r ed -
stvi utrdili svojo zahtevo po osebni hi-
gieni nekaterih delavcev, ve pa prav 
gotovo tudi to, da je bila zmogljivost 
dosedanjega kotla premajhna in da z a -
radi tega ni bilo na razpolago vedno 
dovolj vroče vode. Res je, da smo o 
tem na sestankih mnogo razpravljali in 
da se je stvar rešila z montažo doda t -
nega kotla. Zakaj naj bi bil tega zopet 
kriv tisti strašni Spolenak, nam res ni 
jasno, morda pa stvar danes tudi ni 
več jasna piscu, ko fe od Spolenaka 
dobil zatrdilo, da bo dobro namerno 
priporočal ugodno rešitev izboljšanja 
piščevega zaslužka, ki je menda dal 
tudi povod za tako krepek napad na 
glavnega mojstra in predsednika sindi-
kalne podružnice tov. Spolenaka. 

Ker je povsem jasno ugotovljeno, da 
Spolenak ni in ne more biti kriv za 
opisane nedostatke, temveč leži kriv-
da kvečjemu na odredbah obratovod-
stva ali pa so pomanjkljivosti objektiv-
ne narave, kar je več ali manj notranja 
zadeva obrata livarne, smatramo, da je 
Kincl s tem sestavkom zasledoval prej 
vre drugo, kot pa težnje svojega pleme-
nitega in razneženega srca, ki se mu je 
»milo storilo« spričo skoraj nečlove-
škega postopanja mojstra Spolenaka 
do »discipliniranih, mladih ter neizku-
šenih mladincev«. 

Če smo Kincla kot pisca imenovali 
z njegovim pravim imenom, smo to s to-
rili zaradi tega. ker pomeni njegovo 
ime le enega delavca in mu svetujemo, 
naj v bodoče opusti podpisovanje svo-
jih sestavkov z delavci v livarni, sa j so 
mu to tudi sami povedali na sindikal-
nem zborovanju. 

Sindikalna podružnica 
metalurgov Železarne š tore 

Nadzorni odbor 

Kaj moraš vedeti 
o fluorografiranju? 

1. Kaj je fluoTografija? 
Fluorografija je množičrto rentgen-

sko slikanje pljuč na mali format. 
2. Kaj hočemo s fluorografijo do-

seči? 
S fluorografijo hočemo slikati ce-

lotno prebivalstvo in s tem zajeti 
in odkriti vse pljučne tuberkuloze. 

3. Zakaj ne zajamemo tudi otrok? 
Med otroki poteka druga važna 

akcija: cepljenje proti tuberkulozi 
(besežiranje), umrljivost in obolelost 
otrok je zaradi tega zelo nizka. Tod» 
otroci, ki žive v okolici tuberkuloz-
nega bolnika naj le pridejo na sli-
kanje. 

4. Kakšen je potek fluoro&rafi-
ranja? 

Za nemoten potek fluorografirart^ 
so potrebne velike predprirave. Nuj-
no je, da se vsak točno drži odre-
jenega časa (dneva, ure), kajti le ta-
ko se bo lahko delo nemoteno od-
vijalo in bodo zamude časa najmanj-
še. Pri samem slikanju pa je važno, 
da vsak res globoko vdahne in za-
drži sapo med slikanjem. 

5. Ali si s tem, da si enkrat prišel 
in bil slikan že vse opravil? 

Velika večina 90 do 95% vseh sli-
kanih je s tem že vse opravil, 5 do 
10% slikanih pa mora na poziv Se 
priti v pristojni dispanzer, da bo 
izvid dispanzer še enkrat prekontro-
liral in odredil v primeru, da je 
zdravljenje potrebno, vse potrebno. 

6. Kdaj bodo kontrolni pregledi? 
Slike pregledajo najprej v Inšti-

tutu za tuberkulozo na Golniku. Pri-
stojni dispanzer dobi nato obvestilo, 
katere bolnike je treba prekontroli-
rati. Med slikanjem in pozivom zm 
ponovni pregled v dispanzerju pre-
teče zato 4 do 6 tednov. Po preteku 
tega časa pa marsikateri bolnik, ki 
je mogoče v začetku akcije še za-
skrbljen, poziv za ponovni pregled 
omalovažuje in ne pride na pregled. 
Tak bolnik lahko zelo škodi svojemu 
zdravju, spodkopuje uspeh eventu-
alno potrebnega zdravljenja ter škodi 
vsej akciji. 

7. Ali je potrebno, da se bodo lah-
ko vsi na novo odkriti tuberkulozni 
bolniki tudi takoj začeli zdraviti? 

Za vse, kjer bi se pokazalo, da je 
takojšnje zdravljenje nujno potreb-
no, so zagotovljene takoj tudi po-
trebne postelje. 

8. Ali lahko služi fluorografija tudi 
za odkrivanje drugrih obolenj? 

Fluorograf nam odkriva razen 
obolenj pljuč in rebrnih mren tudi 
srčna obolenja. Vsi taki bolniki bo-
do enako kot tuberkulozni bolniki 
pozvani na pregled. 

9. Kako naj postopajo bolniki, ki 
se fluorografiranja ne morejo udele-
žiti, ker so vezani na posteljo? 

Tuberkulozni bolniki naj predlo-
žijo vodstvu fluorografiranja potr-
dilo pristojnega dispanzerja, drugi 
pa potrdilo lečečega zdravnika ali 
babice, da se fluorografiranja ne 
morejo udeležiti. 

10. Kaj pa bolnika, ki so že znani 
dispanzerju? 

Tudi ti bolniki morajo priti, da bo 
evidenca bolnikov popolna. 

11. Polnoštevilni odziv bo dokaz 
močne zdravstvene zavesti in skrbi 
za zdravje. Pridi na pregled, ko pri-
hajamo v tvojo neposredno bližino! 

Ne zamudi edinstvene prilike, ko 
prihaja zdravstvena sluiiba takore-
koč v tvojo hišo! 

Z občnega zbora organizacije ZB pnre čdrti 
OSTRO SO OBSODILI RAZDIRALNO DELO MILOVANA DJILASA 

Pretekli teden so se zbrali člam or -
ganizacije ZB v prvi četrti na občnem 
zboru. Po poročilih predsednika, se -
kretarja in blagajnika drušlva, ki so v 
grobih obrisih prikazali uspehe in p o -
manjkljivosti v preteklem letu, se je 
razvila živahna razprava. Ugotovili so, 
da je odbor prilično dobro delal, imel 
je redne seje, le povezave s članstvom 
je manjkalo, saj so imeli lani le dva 
množična sestanka. Pogovorili so se 
tudi o pripravah za veliko proslavo p o -
hoda XIV. divizije na Štajersko, ki bo 
v mesecu avgustu. Kje bo ta proslava. 

nikom Primo de Rivero, ki je v imenu 
Franca protestiral proti obisku britan-
ske kraljice na gibraltarski skali, ki 
Spance spominja na poraz Filipovega 
brodovja pa tudi na nekdanjo slavo 
Španije! 

V »Timesih« so močno zabeležili te 
dogodke kakor tudi Francovo slepo-
miščanje z arabskim svetom v Maro-
ku, ki se tudi Francozom za malo zdi. 
Tako ni nič čudnega, če si angleški War 
Office (vojno ministrstvo) beli glavo, 
kako hi z orožjem ubranil rušeči se 
imperij in če je poleg tiste idilične 
Merry England (vesele Anglije) živ tudi 
Kiplingov duh, ki je ob Transtvalski 
vojni pred 50 leti v pesmi molil takole: 
»Bodi z nami, bog vojnih trum, in ne 
daj nam, da bi pozabili!« 

Ce pa v Berlinu ne ho nikomur do 
tega, da bi pozabili, kaj je Nemčija 
svetu storila s svojo voljo, da postane 
svetovna sila, potem — bo berlinska 
konferenca napetost na svetu samo še 
povečala. T. O. 

Pred uprizoriivifo »Slabe vesiiu 

na Lfudskem odru 
Med golimi zidovi p lovalnice« 

Ljudskega odra v Stanetovi ulici, a v 
toplem vzdušju amaterske gorečnosti 
in požrtvovalnosti, so člani Ljudskega 
odra pripravili svojo drugo premiero. 
To bo predstava Ludvika Anzengru-
berja (1839—1889) veseloigra »Slaba 
vest« v režiji tov. Cvetka Vernika. 

Bogatega kmeta, ki je v mladih letih 
imel ljubezensko razmerje, je dobil nje-
gov svak popolnoma v svojo oblast in 
si hoče prilastiti njegovo posestvo. To-
da kmet izve, da njegova ljubica iz 
mladih dni živi in gre skesan k njej. 
Namesto uboge zapeljane reve najde 
odločno, omoženo žensko, ki ima 12 
otrok. Ko mu je povedala, da imaja 
hčerko, kje, pa tudi ona ne ve, ga na -
žene z mcllo. Ko odkrije končno kmet 
še svojo hčer, je njegovemu pobožnja-

karskemu svaku odklenkalo. Veselje do 
življenja zjnaga nad svetohlinsko spo-
korščino. To je v kratkem vsebina 
>»Slabe vesti« — ene od najbolj znanih 
Anzengruberjevih iger. kalere lahko 
označimo vse kot ljudske igre. Odliku-
jejo se po sili konfliktov in po pristnih 
umetniško polnih osebah. Pisal je za 
ljudstvo o ljudstvu. Več o tem. avstrij-
skem pisatelju in klasiku kmečke ljud-
ske igre bo brati v razpravi dr. Vladi-
mirja Kralja v gledališkem listu. Za da -
nes le: vsi iskreno vabljeni! 

Premiera bo v četrtek, dne 4. febru-
arja ob 20. uri, prva ponovitev pa v ne-
deljo, 7. februarja ob 15.30. Vstopnice 
bodo v prodaji od torka dalje, dnevno 
od 16. do 18. ure, oziroma dve uri pred 
predstavo. 

G. O. 

se še ločno ne ve. vendar p-a predvi-
devajo, da bo najbrž nekje pod Dobrov-
Ijami pri Braslovčah, manj verjetno pa 
je, da bi bila v Levcif ali nekje pri Pol j-
čanah, ker ni primernega ali dos top-
nega prostora za tako veliko množic© 
ljudi kot jo ob tej priliki predvidevajo 
Član mestnega odbora ZB tov. Logar 
je navzoče seznanil, da bo spomenik 
padlim borcem v Celju postavljen na 
šlnndrovem Irgu in da bo stal okoli 9 
milijonov dinarjev. Tako lahko pr iča-
kujemo, da bo vsaj v nekaj lelih tudi 
Celje dobilo lep spomenik, menda med 
zadnjimi izmed mest v Sloveniji. 

Največ časa so posveMii ill. plenar-
nemu zasedanju CK ZKj, ki je obravna-
val primer Milovana Djilasa. Diskutanfi 
so ostro obsodili sovražno počet je Mi-
lovana Djilasa in so bili mnenja, da je 
vse to delal zavestno ter da je bil za 
svoje razdiralno delo zelo milo kazno-
van. Ugotovili so, da je s svojo Škod-
ljivo filozofijo vnašal zmedo na te re -
nu in fako ogrožal pridobitve NOB, k a -
tere morajo zlasti člani ZB budno ču-
vati. Ker je 111. plenum dal obilo snovi, 
s katero se morajo člani ZB temcljitu 
seznaniti, sklenili, da bi naj na p r -
vem množičnem sestanku to snov t e -
meljito proučili. 

Na kraju so sklenili, da bodo letos p o -
magali pionirski organizaciji boli n a -
orino kot lani, da bodo poživili delo 
strelske družine, da bodo r-krbeli za 
vojne sirote in da bodo s predavanji 
vzbujali domovinsko zavest in obujali 
tradicije NOB ter da bodo bolj badni 
kot doslej proti vsem škodljivim poia-
vom. 

P O Z I V 
Na osnovi 46. in 47. člena Temeljnega zakona o 

družbenem prispevku in davkih v vezi s 74. členom 
Uredbe o dohodnini (Uradni list FLRJ štev. 56/53), po-
zivamo vsa podjetja, da najkasneje do 15. februarja 1954 
dostavijo tukajšnji upravi za dohodke poimeničen se-
znam zasebnikov, katerim so v letu 1953 posamezna 
podjetja izvršila izplačila za storjene usluge in eve*-
tuelne dobave. 

Pri uslugah in dobavah je navesti vrsto uslug, 
odnosno dobav. 

Seznam naj obsega priimek in ime ter bivališče 
stranke. Izkažejo naj se samo one stranke, ki stanujej« 
na območju okrajnega ljudskega odbora Celje-okolica. 

Uprava aa dohodke 
pri OLO Celje-okolica 
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Obolevanja v veciih obratih v Celju in okolici 
v mesecih novembru in decembru 1953 

P a r t i z a n s k a e e s t a B r a s l o v e e — 

D o b r o v ^ l j e — N a z a r j e t i k p r e d g r a d n j o 

Komisija HTZ pri ZZSZ v Celju med 
ilrugim že tretji mesec proučuje stati-
stiko obolenj in nezgod v večjih pod-
jetjih mesta Celja in okolice. Poročilo 
za oktober je bilo objavljeno v novem-
bru, sedaj pa objavlja komisija HTZ po-
ročilo za november in december. V 
podrobnejšo obdelavo so vzeta večja 
podjetja, ki imajo nad 250 zavarovan-
cev. Teh je v mestu 8, v okraju Celje-
okolica pa 11. Zanimivo je, da manjša 
podjetja le redko, skoraj izjemoma do-
segajo odstotek obolenj in nezgod v 
večjih podjetjih. V 8 večjih podjetjih v 
mestu Celju je bilo v decembru zapo-
slenih 6.745 zavarovancev. V teh pod-
jetjih je bilo v decembru 459 primerov 
obolenj in nezgod z 6800 bolniškimi 
dnevi. To pomeni, da je bilo izgublje-
nih 3,25% delovnih dni ali povprečno 
219 bolnikov dnevno. V novembru pa 
le bil odstotek izgubljenih delovnih dni 
manjši: 2,83%. Največ primerov obo-
lenj ima v absolutnem številu vse 3 me-
sece TEP kot največje podjetje. Po 
odstotku obolenj pa je bila vse 3 me-
sece na prvem mestu Cinkarna, ki je 
imela v novembru 3,97%, v decembru 
pa 5,35% izgubljenih delovnih dni. Na 
drugem mestu je bila v novembru To-
varna sadnih sokov (2,89%) nato TEP 
(2,82%) in Metka (2,49%). V decem-
bru pa je bila na drugem emstu TEP 
(3,79%) in za njo Metka (3,32%). Ostala 
celjska podjetja ne dosegajo 3% izgube 
delovnih dni. 

V okolici je bil odstotek obolenj vse 
3 mesece nekoliko večji, vendar pa 
vseskozi pada. V okraju Celje-okolica 
je 11 podjetij, ki imajo nad 250 dela\r-
cev, skupno v decembru 7056. V teh 
podjetjih je bilo v decembru 704 prime-
rov obolenj in 9628 bolniških dni. Tu 
znese odstotek izgubljenih delovni^ 
dni v decembru 4,41%, kar pomeni, da 
je bilo povprečno dnevno v teh 11 p o l -
letjih 311 delavcev bolnih. V novembru 
pa je bil odstotek izgubljenih dni celo 
nekaj veČji, to je 4,51%. V novembru je 
imel najvišji odstotek izgubljenih dni 
Rudnik Zabukovca (5,31%), za njim p.i 
so se razvrstili Steklarna v Rogaški 
Slatini (5,08%), Železarna Store (4,70%), 
Beton Štore (4,29%), Konus Konjice 
(4,24%). V decembru pa ima največ iz-
gubljenih delovnih dni Tovarna kova-
nega orodja Zreče (6,22%), za njo Že-
lezarna Štore (5,51%), nato Tovarna ke-
ramičnih izdelkov Liboje (4,92%). Visok 
odstotek imajo še Steklarna Rogaška 
Slatina (4,50%), Rudnik Zabukovca 
(4,44%) in Rudnik Laško (4,19%). 

Nezgod pri delu je imela v novembru 
največ Steklarna v Rogaški Slatini 
(1,97% izgubljenih dni), za njo pa 
Oozdna uprava v Rogaški Slatini 
(1,87%) in LIO Konjice (1,76%). V de-
cembru pa ima največ nezgod Cinkar-
na (32 primerov s 646 bolniškimi dnevi, 
kar je 1,72% izgubljenih dni). Vsa os ta-
la podjetja z večjim odstotkom nezgod 
so v okolici. To so LIO Konjice (1,71 %). 
Konus Konjice (1,55%), Rudnik Laško 
(1,50%), Tovarna kovanega orodja Zre-
če (1,43%). 

Kakor za oktober in november bodo 

tudi za december dobila posamezna 
podjetja podrobno analizo obolenj in 
nezgod, na podlagi podatkov iz naših 
ambulant. V kolikor so se nekatera 
podjetja čutila prizadeta in so celo re-
agirala, smatra to komisija HTZ za 
uspeh. Res pa je, da analiza za dolo-
čen mesec ni vedno absolutno pravilna, 
ker ambulante ne izkazujejo bolezni po 
stvarnem stanju v mesecu, temveč jav-
ljajo le, koliko in katera obolenja so se 
določen mesec iztekla. Uprava rudnika 
Laško je na primer objavila popravek 
glede obolenj v oktobru po naših po-
datkih. Ta popravek je v toliko upra-
vičen, ker 1 zavarovanec v 1 mesecu 
ne more bolovati dalj kot 31 dni. V 
Rudniku Laško pa se je v oktobru iz-
tekel 1 primer T5C s 485 dnevi, kar je 
znatno dvignilo odstotek obolenj. Po -
dobni primeri daljših obolenj so se iz-
tekli v decembru v TEP, Cinkarni, Met-
ki, Železarni v Storah. le pa to edini 
možni način centralne evidence obole-
vanj, ker vsa naša zdravstvena stati-
stika sloni na evidenci ambulant, te pa 
javljajo obolenja po izteku. Zato za na-
šo obravnavo jemljemo končne rezul-
tate obolenj. To so nam svetovali tudi 
naši priznani zdravstveno statistični 
strokovnjaki, poudarjajoč, da te netoč-
nosti v daljšem obdobi j praktično iz-
ginejo. 

Pogled na Dobrovlje, kjer bo tekla Parlizanska cesta 

2e v novoletni številki smo objavili 
sliko o trasi te že vsej Sloveniji znane 
ceste. Danes ne bomo ponavljali pome-
na te ceste. Potrebna je kakor vsaka 
druga in Dobroveljčani so jo zaslužili, 
kakor nihče drugi. Te dni se bo pričel 
gozdni posek vzdolž trase v dolžini 

ireh kilometrov. Navdušenje je nepo-
pisno. Uobpoclarski in politični greh bi 
storili, če bi sedaj odnehali. Pripravlje-
ni so načrti, izdano je dovoljenje in kar 
je glavno: volja za delo je izredno 
močna. 

Ko smo zvedeli, da bo gradnja 16 km 

dolge ceste terjala tudi finančne žr-
tve v višini 90 milijonov, so se neka-
teri ustrašili. Režijski odbor za grad-
njo te ceste tega strahu nima. Zakaj? 
Po arhitektih izračunana vsota se bo s 
prostovoljnim delom zmanjšala na po-
lovico. Prepričan je, da bo šlo na delo 
vse, kar more. Dela, kakor so posek 
drevja in grmovja, izkopi, premetava-
nje zemlje, odvoz in nasipi, lahko opra-
vijo sami. Prepričani smo, da tudi mla-
dina ne bi držala roke navzkriž, kadar 
bo poklicana na pomoč. 

Eno pa je, kar resno skrbi režijski od-
bor, bodo li naprošeni oblastni forumi 
in delavski .sveti z upravami podjetij 
priskočili na pomoč vsaj s tolikimi fi-
nančnimi sredstvi, da bodo plačana 
dela, ki jih množično delo ne zmore. 

Režijski odbor gleda na nje z velikim 
zaupanjem. Okrajni ljudski odbor je 
naklonjen tej akciji že od vsega začet -
ka. Mesto Celje je vezano z Dobrovlja-
mi po herojih Borisu Kraigherju in Veri 
Šlandrovi, ki sta darovala svoji življe-
nji prav v Dobrovljah. Delovni kolektivi 
î z Polzele, Žalca, Prebolda in Stor so 
že prispevali, ker se zavedajo, da so 
bile Dobrovlje močan člen v verigi 
uspehov osvobodilne borbe. Želimo, da 
bi režijski odbor z vsestransko pomočjo 
čimprej začel z gradnjo njihove in na-
še Partizanske ceste. ). K. 

AliJjo Dobrna dobila že letos 
moderno šolsko stavbo? 

V preteklem letu so društva 
v Slovenskih Konjicah dosegla lepe uspehe 

Osnovna šola v Dobrni ima 8 oddel-
kov ter šteje skupaj 289 učencev^ V 
glavnem so to učenci domačega šol-
skega okoliša, ki nekateri napravijo 
dnevno po več kilometrov, ker so po-
samezne vasi precej oddaljene od šole 
v Dobrni. Dalje posečajo šolo tudi go-
jenci dveh mladinskih domov v Dobrni. 
Omeniti pa je treba, kakor smo na tem 
mestu že večkrat pisali, da se šola v 
Dobrni bori za svoje šolske prostore, 
ki jih do sedaj praktično ni. V stari šol-
ski stavbi so samo tri učilnice, od ka-
terih pa je ena skoraj neuporabljiva, 
ker je majhna, ozka in temna. In če 
upoštevamo, da ima osnovna šola osem 
oddelkov in nižja gimnazija 4 oddelke, 
potem si lahko mislimo, kako je prav-
zaprav urejen pouk na tej šoli in kako 
se zvrsti 12 oddelkov v tri učilnice. Te-
žave so bile velike in še večja borba 
za pridobitev mladinskega doma »Ivan-
ke Uranjekove«, da bi se v ta dom V3aj 
začasno vselila nižja gimnazija. Svet 
za ljudsko zdravstvo in socialno poli-
tiko LRS ni prepustil ta dom v upora-
bo nižji gimnaziji in tako je ostala nižja 
gimnazija skoraj na cesti, da ni to za-
gato rešil OLO Svet za prosveto in 
kulturo Celje-okolica in dodelil nižii 
gimnaziji 3 učilnice v mladinskem do-
mu »Mihe Pintarja«. Tako sedaj trije 
razredi osnovne šole gostujejo v ome-
njenem mladinskem domu, IV. razred 

Stanovanjska „negostoljubnosr 
v Šoštanju 

nižje gimnazije pa ima učilnico v stari 
stavbi nekdanje stare občine v vasi 
Gorica. Tako se vrši sedaj pouk v treh 
stavbah, ki so od vasi oddaljene od 
5 do 10 minut. Da potrebuje Dobrna 
šole, je bilo že tolikokrat poudarjeno 
in pisano tudi v dnevnem časopisju. V 
letu 1953 si je gradbeni odbor zadal 
nalogo, da to pereče stanje v DoL>r.ii 
vzame resno v pretres, da bo Dobrna 
končno le dobila novo in moderno 
stavbo. OLO Celje-okolica je v ta na-
men že odobril za začetna dela 3 mi-
lijone dinarjev, načrti so že tudi gotovi 
in je upati, da bodo šolsko stavbo v 
Dobrni v spomladanskih mesecih začeli 
gradili. 

Od 289 učencev V osnovni šoli je ob 
koncu L polletja izdelalo 204 učencev 
ali 72,05%, najboljši uspeh ima L a r., 
ki šteje 28 učencev ter jih je od njih 
izdelalo 26 ali 92,85%. 

V nižji gimnaziji je,123 dijakov ter jih 
je ob koncu 1. poletja izdelalo 62 ali 
50,40%, najboljši uspeh beleži IV. r., ki 
šteje 18 dijakov ter so v I. polletju vsi 
dovršili razred. Da se je učiteljstvo tru-
dilo pri vzgoji dijakov ni dvoma, vzrok 
polovičnemu uspehu na nižji gimnaziji 
pa leži v tem, da je I. razred številen 
in šteje 57 dijakov, dalje, da so neka-
teri dijaki, ki so prišli iz četrtega raz-
reda osnovne šole še nezreli, mnogi 
dijaki ostajajo doma zaradi nujnega 
dela in tako zaostajajo v snovi itd. Mno-
gi ne vzamejo študij na nižji gimnaziji 
resno ter hodijo v šolo samo zato, da 
dovršijo osemletno šolsko obveznost, 

T. J. 

Ko zatone eno leto in stopimo v novo, 
je nekako že udomačeno (četudi to 
morda ni povsod napisano), da se vršijo 
občni zbori raznih društev, organizacij 
itd. Seveda se še pred tem zbirajo od-
borniki, da pripravijo poročila, pregle-
dajo delo enega leta in skrbe za os ta-
le priprave. Tudi odborniki različnih 
društev v Slovenskih Konjicah so se 
pred kratkim sestali na pobudo občin-
skega odbora SZDL in se skupaj po-
govorili o vseh uspehih v lanskem letu, 
istočasno pa so izmenjali misli in pred-
loge za občne zbore. 

Splošni pregled kaže, da so društva 
v Slovenskih Konjicah več ali manj 
uspešno delovala, čeprav bi morda ne-
katera lahko dosegla boljše rezultate, 
kar pa seveda mnogo zavisi od član-
stva in od vodstva. Društvo RKS je 
lansko leto ob pomoči raznih podjetij 
in KZ nabavilo nov rešilni avto, ki je 
bil za ta kraj in vso bližnjo okolico več 
kol nujno potreben, ker je prejšnji svo-
jo življenjsko dobo zaključil že v drugi 
svetovni vojni. Društveni odbor pa je v 
teku leta pomnožil število članslva za 
skoraj 100%, tako da šteje danes ta 
organizacija že nad 400 članov. Uspeš-
no je tudi vodil tečaj za prvo pomoč, 
ki ga je obiskovalo in zaključilo lepo 
število mladih deklet. Podoben tečaj 
je tudi letos, ki pa je zaradi visol^ega 
števila tečajnic razdeljen na dva oela. 

Telovadno druš'vo »Partizan« je lan-
sko leto zabeležilo svoj največji uspeh 
v pripravah za gradnjo novega fizkul-
turnega stadiona. Dela pri planiranju 
zemljišča so stala okoli pol milijona di-

Potnik, zlasti pa poslovni ljudje, ki 
dandanes vse pogosteje prihajajo v Šo-
štanj, skoraj nikoli ne najdejo preno-
čišča. Svojčas, v predaprilski )ugosla-
viji je bilo v Šoštanju več gostiln in ho-
telov, ki so imeli na razpolago sobe. 
Po mnenju domačinov je bilo v Šošta-
nju najmanj 50 postelj. Takrat, to mo-
ram pribiM, je bilo v Šoštanju veliko 
manj obiskovalcev kot dandanes. 

Danes je v Šoštanju eno samo privat-
no poslopje, ki ima na razpolago sobe 
za tujce. Pri Piberniku je približno 10 
sob, ki so nekoč služile izključno tuj-
skemu prometu. Tudi danes je Pibernik 
edino »pribežališče« tujcev, ima pa od 
desetih sob komaj dve na razpolago 
za mimoidoče goste, kajM vse ostale 
so zasedene s stalnimi stanovalci. Le-ti 
so uslužbenci OLO, ki zaradi pomanj-
kanja strokovnih moči vabi v službo 
razne ljudi izven okraja, katerim pa 
mora nudi'i možnost prenočevanja. Ker 
drugih stanovanjskih prostorov zanje 
nima, jih enostavno vseljuje v edini šo -
š'anj'sl<i »Ho^el«, na škodo ostalih go-
stov in tujcev. 

Marsikdo ostane sredi noči brez mož-
nosti prenoči've. Vendar to niso ljudje, 
ki zavoljo osebnih (luksuznih) potreb 
iščejo prenočišče To so večinoma po-
slovni ljudje, ki prihajajo v Šoštanj iz-
ključno »službeno, pa nikjer ne najdejo 
prenočišča. V Šoštanj prihajajo redno 
inozemci, ki imajo v Tovarni usnja služ-
bene opravke. Le-tem morajo najti po-
stelje v privatnih stanovanjih. Prihajajo 
številni po'niki iz vseh republik naše 
države, ka'erim je možnost prenočitve 
še tem manj dana. 

Tisti večer, ko sem bil sam v stiski 
za prenočišče, sem naletel na več pri-
merov, ko tujci niso vedeli ne kod ne 
kam. Eden od njih je slučajno imel lo 
srečo, da je imel državno prevozno 
sredstvo. Ker je imel tudi opravek v 
Kamniku. je še ta večer odpeljal 
naprej v Kamnik, od tam pa se je na-
slednji dan vrnil spel nazaj v Soštani 
po svoji službeni dolžnosti. Morda bo 
Kdo dejal, da je s tem oškodoval neko 

»tuje« podjetje, recimo iz druge repub-
like. Toda škoda je pri nas v sociali-
stični državi za vse enaka, pa če je 
nastala tu ali tam. 

Menim, da tudi OLO Šoštanj v tem 
pogledu ni gospodarskega računa do-
volj pretehtal. Ce bi uredili vsaj eno 
poslopje, ki je sposobno sprejemati 
tujce v prenočišče, bi se to verjetno 
dobro obneslo. Svojim uslužbencem, 
ki stanujejo v hotelskih sobah, mora go-
tovo plačevati nekakšne doklade, kajti, 
kdo zmore z mesečno plačo dati samo 
za stanovanje 120 din dnevno. Mogoče 
so uredili drugače, da ti ljudje ne pla-
čajo te cene, po^em pa je oškodovan 
lastnik sob, ki plačuje za svoje sobe 
hotelski davek. To je pa nepravilno, 
čeprav je privatnik. 

Čudno je naposled tudi to, da Svet 
proizvajalcev v OLO tega vprašanja še 
ni načel, ker je to vendar v interesu 
podjetij, katerih dnevni gostje ne naj-
dejo prenočišč? Podjetja v Šoštanju iz-
datno vzdržujejo komunalno dejavnost 
v okraju in so upravičena zahtevati, da 
se tudi to vprašanje, ki spada v ta re-
sor, enkrat uredi. 

Zavod za napredek gospodinjstva v 
Ljubljani bo začel z izdajo strokovnega 
mesečnika 

Sodobno gospodinisfvo 
List bo obravnaval vsa vprašanja iz 

področja družinskih in skupnih gospo-
dinjstev. Prav posebej pa se bo pečal 
z napredkom gospodinjstev v kmečkih 
predelih. 

Prijave za list pošljite na naslov: Za-
vod za napredek gospodinjstva, Ljub-
ljana, Erjavčeva cesta 12. Naš telefon 

MO. Osebne prijave možne dnevno 
istotam od 7—18. ure. Pohitite s prija-
vami, da boste upoštevani že pri prvi 
številki. 

Letna naročnina 300 din. 

Lepo je na Planini... 
Po dveh urah vožnje z avtobusom, 

po ozki cesti ob Gračnici, mimo 5rod-
nic, Jurkloštra, Marofa, rekel bi »čez 
drn in strn«, pred ciljem pa še po 
močno vijugastem klancu, in pripelješ 
se na Planino. Ce ima kateri kraj ustre-
zno ime, potem ga ima Planina prav 
gotovo. Razvaline staroveškega gradu 
nad trgom, pozidanega v desetem sto-
letju, napravijo na tujca še poseben 
vtis. Na starili zemljevidih pa je ozna-
čena Planina kot letoviščarski kraj. 
Prelep spomenik padlim borcem vrh 
Planine dovolj zgovorno priča, da je 
bil ta kraj med osvobodilno vojno pri-
zorišče ogorčenih borb. 

Delovno ljudstvo planinske občine je 
dovzetno za napredek in kulturo. Po 
vojni so imeli v načrtu gradnjo nove 
šole (nižje gimnazije), zdravstveni dom 
in zadružni dom. Zal pa je od vsakega 
zrasel do današnjih dni le zdravstveni 
dom. Mesto zadružnega doma-palače, 
je na tistem mestu le hiša, ki jo bo 
mogoče preurediti v prosvetni dom s 
primerno dvorano. 

Solo pa so obnavljali kar celih osem 
let . . . Niso se mogli zediniti, ali naj 
obnove požgano šolo, ali pa zgradijo 
novo, večjo — sodobno šolsko poslop-
je. Končno je žal ostalo pri starem. 
Sola je životarila polnih osem let v 
zasilnih prostorih občinske hiše. Bivši 
šolski upravitelji, sedanji je šesti po 
vojni . . . , so se žal vse premalo za-
vzemali za prospeh šole na Planini. 
Tako so staro šolsko poslopje, ki je 
bilo požgano, začeli obnavljali šele lani 
pomladi. 

Danes pa nas je čas skoro prehitel. 
Zato bo treba več dela in manj brez-
plodnih sej. Mladina na Planini je pre-
puščena sama sebi. Po obveznem šo-
lanju ostaja doma in razen številnih go-
stilni nima kam. Vse kaže, da bo treba 
z jesenjo us^anovi^i kmečko nadaljeval-
no šolo. Učiteljstvo bo rado pripomo-

glo, a tudi drugih strokovnjakov nam 
ne bo manjkalo. Morda je z letošnjim 
gospodinjskim, šivalnim in zdravstvenim 
tečajem položen nekak začetek taki 
šoli, ki pa je nujna. 

Vse kaže, da smo na Planini kar ko-
rajžno stopili v novo leto. Prosvetna 
dvorana bo v tem letu služila svojemu 
namenu, a dokončno bo obnovljena 
tudi šola. Nujna je ustanovitev javne 
knjižnice. Sola vse do lanske jeseni ni 
imela šolske mladinske knjižnice, danes 
pa šteje preko 120 knjig. Šolska mla-
dina rada čila, a po tem člivu pridno 
segajo tudi domači. 

Prosvetno društvo je uspešno izvedlo 
svoj občni zbor. Ob novem letu so bile 
na Planini prve lutkovne predstave do-
mačega lutkovnega gledališča, ki bo 
sedaj redno razveseljevalo mlado in 
staro. Ko bomo dobili še oder v pro-
svetnem domu, bo kulturno-prosvetno 
delo na Planini zares oživelo. 

Torej ne drži, da je življenje na Pla-
nini pusto, enako onemu na samotnem 
otoku — za devetim bregom. Tudi ta 
del slovenske zemlje je prelep. Le v 
življenje bo treba spravili vse ono, kar 
so si drušlva začrtala — pa bo Pla-
nina zaživela sredi planin v korist in 
oddih tukajšnjega delovnega ljudstva. 

D. 

narjev. Tudi planinci so bili dokaj ak-
tivni, posebno pri urejanju planinskih 
postojank. V drugi polovici lanskega 
leta ustanovljeno turistično društvo pa 
s svojim delom še zaenkrat ni pričelo, 
čeprav ima v načriu precej stvari, ki 
jih bo za povzdigo te gospodarske pa-
noge v tej okolici treba čimprej ures-
ničiti. Zastopniki društev so bili mne-
nja, da naj bi se planinsko, turistično 
in olepševalno društvo združila v eno 
organizacijo z več sekcijami. Predlog 
so utemeljili z močno sorodnimi nalo-
gami, skoraj povsod pa sodelujejo eni 
in isti člani. Mnenja so, da je bolje 
manj druš'ev, pa ta naj bodo aktivna. Po-
doben predlog je padel tudi za šahiste, 
ki naj bi se kot sekcija priključili k 
»Svobodi«. Seveda je to stvar članslva, 
vendar pa bodo ta vprašanja obravna-
vali na občnih zborih. Taka združitev 
je bila lani že izvršena z druš'vi LT 
(avto-moto, foto amateni itd.). Od teh 
pa so lani največ delali v avto-šoli, ki 
le zopet vzgojila nekaj novih šoferiev, 
dočim fotoamaterii niso dosegli vid-
nejših uspehov. 

Pri »Svobodi« je precej delala LU. 
ki le pripravila več zanimivih preda-
vanj, vendar pa vedno ni bilo dovolj 
udeležbe. Pevski zbor je redno sode-
loval pri različnih proslavah (1. maj. 
22. julij, 29. november itd.), pogrešali pa 
smo njegovih samostojnih nastopov. Do-
sti razprave je bilo tudi okoli nabave 
novega kino-projektoria, ki naj bi ga 
namestili v novi dvorani kulturnega do-
ma. Sedanja, ki je nameščena v mla-
dinskem domu, že dolgo ne odgovaria 
več, isto pa je tudi z dvorano. Nič 
čudnega torej, če predstave niso tako 
dobro obiskane, kot bi gotovo bile v 
nasprotnem slučaju. Ker je nabava no-
ve aparature dokaj draga stvar (blizu 
dva in pol milijona djnacjev), se bo od-
bor »Svobode« obrnil po pomoč na 
konjiška podjetja in organizacije, ki 
prošnji gotovo ne bodo odrekli. Konji-
čani so namreč skoraj vsi za to, da bi 
se ta stvar čimprej uredila. O vseh teh 
nalogah, uspehih in ostalih vprašanjih 
bodo govorili še na občnih zborih, pri 
čemer jim bodo pomagali odborniki 
SZDL in drugih množičnih organizacij. 

L. V. 

IZ PILŠTANJA 

Občinski odbor R^^ecega križa Lesič-
no je na sestanku v Pi'š'aniu zahVval, 
da v bodoče on sodeluje pri raz-
deli'vah kakršnih koli daril, fnHj če 
gre za obdari 'ev vojnih sirot in žrtev 
fašističnega nasilja. 

Govorili so o potrebi rešilnega avto-
mobila, ki bi ga naj dobilo Kozje za 
vse Kozjansko. 

* 
lavno kopalnico na prhe na^ic^avajo 

zgradili poleg sušilnice v Lesičnem, do 
kof^er bi bila najlažja napeljava vodo-
voda. 

* 
Predvojaško vzgojo ženske mladine 

vodi šolska upravi'eljica Adela Rau-
terieva. Udeleženke želijo, da bi se po 
končanem tečaju Rdečega križa nada-
ljeval še kuharski tečaj. 

* 
Vzgledno potrpežljivost so dokazali 

neko nedeljo obiskovalci kina iz bliž-
nje okolice Kozjega. Zaradi prekinitve 
toka, so čakali kar 7 ur od 15. do 22. 
ure. Oddaljenejši ljubi'elji kina na pri-
mer iz Drenskega rebra so klonili pred 
nočjo in meglo, in se vrnili v mraku na 
svoje domove. 7a obe smeri so potre-
bovali šMri ure hoda, tako da jim je ta 
sprehod v snegu prinesel dobro spanje. 
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h Ceffd... ... M mUedfa 
Uspešno delo SKUD „France Prešeren** 

V sindikalni dvorani na šlandrovem 
irgu je bil v četrtek občni zbor SKUD 
»France Prešeren«. Iz poročil je raz-
vidno, da je bilo društveno delo v mi-
nulem letu zelo uspešno. Društvo ima 
razne odseke. K prvemu tumburaškemu 
odseku so ustanovili še drugi odsek. 
Oba tamburaška odseka pridno in ži-
vahno delujeta. Novo ustanovljeni od-
sek ima svoj prostor na pošti in je imel 
vkljub kratkemu obstoju že 5 uspelih 
nastopov. Starejši tamburaški odsek pa 
je imel 35 samostojniti koncertov. 

Zelo aktiven pa je bil tudi godbcni 
odsek, tako v organizacijskem kot s t ro-
kovnem pogledu. Na svojem občnem 
zboru je kritično premotril svoje delo 
in sprejel razne sklepe glede številč-
nega ojačanja godbe, glede vključeva-
nja mladine v svoj odsek in glede pre-
skrbe novih inštrumentov. Oodbeni od-
sek je imel 65 nastopov, od tega 21 
koncertov, ostalo odpade na sodelova-
nja pri manifestacijah, pogrebih, bud-
nicah in veselicah. Godba je imela več-
dnevno turnejo po Primorski, ki jo je 
zaključila s sodelovanjem na Okroglici. 
Novi odbor bo mora! vsekakor najti 
sredstva za n<jbavo novih inštrumentov, 
ker so dosedanji obrabljeni in se njih 
popravilo več ne izplača. 

Tudi pevska sekcija je vztrajno delo-
vala, vendar ne more zaznamovati ta-
kih uspehov kakor prešnja leta. Prej 
številčno močan in kvalitetno zelo do-
ber zbor, je nazadoval. Zaradi neso-
razmerja v glasovalnem materialu (po-
manjkanje v tenorju) je kot celota iz-
gubil na kvaliteti. 

Društvo ima še likovno sekcijo, dra-

matsko sekcijo, harmonikarsko šolo in 
plesno skupino. 

Na 11. drž. gimnaziji ima društvo še 
mladinsko sekcijo, ki je pravzaprav 
mlado društvo »France Prešeren«, sa j 
ima svojo dramatsko sekcijo, l i terarno-
recitacijski krožek, pionirski in moški 
mladinski pevski zbor. Pevski zbor je 
zelo aktiven, saj jc imel v preteklem 
letu 9 nastopov, med temi kar 7 samo-
stojnih koncertov v Celju in drugod. 
Društvo je svojo mladino podpiralo, ko-
likor je moglo. Omogočilo je nabavo 
enotnih krojev za pevski zbor, izlet v 
Pulj, Postojno itd. 

SKUD »France Prešeren« je z delom 
v preteklem letu vsekakor opravičilo 
svoj obstoj. Vsi odseki so imeli v letu 
1953 skupaj 176 nastopov. Društvo je 
iskalo stike in doseglo sodelovanje s 
sorodnimi sekcijami izvenceljskih dru-
štev. 

Na občnem zboru jc bilo ugotovljeno, 
da se morajo odseki društva borili z 
velikimi finančnimi težavami. Na mero-
dajnih mestih nc najde društvo razume-
vanja, da bi ga finančno podprli, kakor 
bi tako važno kulturno društvo zaslu-
žilo, da bi lahko sodelovalo še uspeš-
neje. Zastopniki Sveta za prosveto in 
kulturo ter sindikatov so na občnem 
zboru društva v finančnem pogledu ob-
ljubili pomoč. 

Zborovalci so razpravljali o dose -
danjem delu društva in iznašali tudi 
svoja mnenja, kako poživeli delovanje 
raznih odsekov. Mnogo so razpravljali 
iudi o tem, kako k delu v odsekih 
vključiti mladino, da se ne bi izživljala 
samo pri plesu. M. Č. 

Pred občnim zborom Esperantskega društva Celje 
Kakor vsa društva ljudske prosvete, 

se tudi Društvo esperantistov resno pri-
pravlja na obračun svojega dela v pre-
teklem letu. Čeprav mu ni uspelo ures-
ničiti vseh nalog, postavljenih na zad-
njem občnem zboru, vendar lahko trdi-
mo, da je delo društva bilo uspešno. 
Predvsem je med članstvom opaziti 
veselje in volja do dela ter se ne 
strašijo težav, ki več ali manj pritiskajo 
društva. 

Društvo ima danes v svojih prostorih 
v Sindikalnem domu knjižnico s preko 
120 knjigami in čitalnico. Tu je članstvo 
poslušalo 8 predavanj, po večini s fil-
mom in redno vsak leden konverzacij-

D O M A C E : K O L I N E 
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ske večere . Društvo zdržuje stike z 
nekolikimi inozemskimi esperantskirni 
društvi, od katerih so mnogi člani obi-
skali po Mednarodnem kongresu v Za-
grebu tudi Celje, kot n. pr. skupina 19 
delavcev -- esperantistov iz Švedske, 
ki so imeli priliko videti tudi lepote 
Šempetru itd. Zanimivo bi bilo p red-
vsem oemniti njihova mišljenja in vtise, 
o katerih danes pišejo, ali o člankih 
in predavanjih, ki so jih mnogi napravili 
po vrnitvi v svoj kraj. Celo slike in 
barvne filme, iposnete v naši domovini 

z veseljem odstopajo društvu. Pot pri-
jateljstva in resničnega vzajemnega 
mednarodnega sodelovanja postaja za -
nimiva članstvu. Ali vprašanje našega 
Trsta? Ni bilo prijatelja esperantista, 
ki nas ne bi podpiral in razumel. Vre-
dno bi bilo objaviti prevod članka, ki 
ga je o tem napisal prijatelj nove Ju-
goslavije Ostensen v Oslu. Čez 16 bro-
šur »Komu Trst« so društvo ali posa-
mezni člani iz Celja poslali esperan-
tisiom v inozemstvo. Kako velik odziv 
in zanimanje za knjigo, ki je prav pred 
kratkim izšla v Zvezi esperantistov Slo-
venije: »Jugoslavija in njeni narodi« — 
Mnogo prijateljev esperantistov je že 
najavilo odločitev, da to leto obiščejo 
Jugoslavijo. Več članov društva pa se 
pripravlja za naslednji mednarodni kon-
gres v tiarlemu na Nizozemskem, ki 
bo avgusta. 

Z zadovoljstvom in zanimanjem se 
pripravlja 45-člansko društvo na svoj 
občni zbor, ki bo 6. februarja ob 18 
v Sindikalnem domu na Šlandrovem 
irgu. Vabimo tudi vse prijatelje in sim-
patizerje mednarodnega jezika) D. M. 

IZ SLOVENSKIH KONJIC 
Po vseh oddelkih tovarne usnja KO-

NUS v Slov. Konjicah so v preteklih 
dneh imeli sestanke članstva smdikata, 
na katerih so dosedanji odborniki po-
ročali o svojem enoletnem delu. isto-
časno so člani predlagali, kdo naj bi 
bil kandidat za letošnji občni zbor, ki 
bo v začetku februarja. Po končanih 
sestankih v oddelkih bo skupni ses ta -
nek kolektiva, na katerem bodo spre-
jeli celotno kandidatno listo. 

Razen zreških kovinarjev in konjiških 
železničarjev, ki so na področju KSS 
Konjice občne zbore že izvedli, se do-
bro pripravljajo iudi na lesnem obratu, 
državnem posestvu in še nekaterih 
drugih podružnicah, tako da bodo obč-
ni zbori večji del zaključeni v prvi po-
lovici prihodnjega meseca. 

* 
Na področju konjiške občine so že 

pričeli s prvimi pripravami kategoriza-
cije stanovanj. Na posebnem sestanku 
najemnikov (kjer so po večini delavci 
in nanieščenci) in lastnikov stanovanj-
skih liiš so obravnavali zvezno uredbo 
ter samo izvedbo vseh postavljenih na-
log. Nekateri hišni lastniki se z določili 
uredbe niso mogli spoprijazniii, prav 
tako pa tudi delavcem kot najemnikom 
ne gre dosti v račun povišanje najem-
nin. Predvideno je, da bodo vsa s tano-
vanja razdeljena na šest kategorij, kar 
bo izvršila in ocenila posebna komi-
sija. Se ta mesec bodo v vseh s tano-
vanjskih hišah, kjer je več najemnikov, 
drugje pa za več hiš skupaj, izvolili 
stanovanjske svete in delegate za svet 
stanovanjske skupnosti pri občinskem 
ljudskem odboru. L. V. 

IZ BRASLOVČ 
braslovče so podjeten kraj in ponos 

Savinjske doline. V njih in okoli njih 
se razvija gospodarstvo z izredno na-
glico. Napredek na celi črti. Čemu bi 
ponavljali? Naš lisi omenja že dve leti 
vse uspehe gospodarskega, kulturnega 
in prosvetnega življenja. Braslovčani so 
lahko na vse to ponosni, sa j je io nji-
hovo delo. Priznajmo, napredek je vi-
den in če je še kdo, ki v svojem kotu 
s tem ni zadovoljen, naj priskoči s svo-
jimi predlogi na pomoč. Hvaležen bo 
vsak naš državljan, kaj šele Braslovčan. 

Kronist, ki hodi po teh lepih krajih, 
pa najde še vedno kakšno dlako v jaj-
cu in jo spravi na dan samo z name-
nom, da pripomore k nadaljnjemu na-
predku. Pred kratkim se je ustavil pri 
žagi na Preserju. Oprostite, Preser je 
vendar niso v Braslovčah! Toda v nji-
hovi občini so. Kaj je "s io žago? 

Leta 1948 nacionalizirana žaga je bila 
last posestnika Kiiklavžine. Poleg pol-
nojarmenika z vso opremo je imela še 
venecianko, ki še danes obratuje. Po 
razlastiivi in uvrstitvi v ljudsko imovi-
no je prehajala iz roke v roko. Od pod-
jetja »Zidar« v Trbovljah, Lesnega in-

POGRESANEGA S O NAŠLI 
Od 1. novembra 1953 dalje so pogre-

šali 26-leinega Arnšek Rada, natakarja, 
zaposlenega v hotelu »Evropa«. Te dni 
so našli njegovo truplo v Savinji pri 
Tremerju. Ni še pojasnjen vzrok Arn-
škove smrti. Gre pa skoraj gotovo za 
nesrečen slučaj. 

I z s o d n e d v o r a n e 
Pred okrožnim sodiščem se je zago-

varjal zaradi ropa in ialvine 33-Ietni 
tovarniški delavec brez zaposlitve, 
Dvoršak Vili iz Prevorja. Dne 31. de -
cembra 1953 je na poti v bližini želez-
niške postaje Šentjur, napadel Jožeta 
Fidlerja, ga večkrat udaril s pestjo po 
glavi in ga podrl na tla. Pri tem mu je 
vzel denarnico z dokumenti in 7000 din 
gotovine. V noči od 15. na 16. decem-
bra 1953 je iz nezaklenjenega hleva 
kmetu Bevc Jakobu v Voglajni pri Sliv-
nici ukradel 3000 dinarjev vredno ovco. 
Dvoršak je bil zaradi ropa in tatvine 
obsojen na 6 let s l rogega zapora. 

36-letna Marija Hribernik brez stal-
nega bivališča, bi bila dne 3. aprila 1953 
v Kletovarju pri Dramljah iz lahkomi-
selnosti skoraj povzročila velik gozdni 
požar, ki bi povzročil veliko škodo. 
Na travniku Mastnak Ivana je zažgala 
kup suhega dračja tako blizu njegove-
ga borovega gozda, da se je ogenj 
razširil še v gozd, kjer je na površini 
1,5 ha uničil mlado drevje do višine 6 
metrov, ostalo drevje pa občutno po-
škodoval. Povzročena škoda znaša 
najmanj 50.000 dinarjev. Razširitev po-
žara je preprečila gasilska četa. Hri-
bernikova se je zaradi svoje lahkomi-
selnosti zagovarjala pri okrožnem so-
dišču v Celju, ki jo je obsodilo na 3 
mesece zapora, pogojno za dobo enega 
leta. 

Drugi primer ropa se je dogodil dne 
18. 11. 1953 v bližini Medloga pri C e -

lju. Rep Viktor, zaposlen kot skladišč-
ni delavec pri podjetju »Tehnometal« v 
Celju, je omenjenega dne napadel na 
poti za Ložnico pri Medlogu Brusar 
Antona. Za hrbtom ga je sunil in podrl 
na tla ter ga s pestjo večkrat udaril 
po glavi. Vzel mu je denarnico z do -
kumenti in 1630 dinarjev gotovine. Rep 
se bo zaradi kaznivega dejanja ropa 
5 let pokoril v strogem zaporu. 

42-leini delavec Samernik Anton iz 
Celja, je 7. 6. 1953 pred Zadružnim do-
mom v Seščah udaril v prepiri^ Cijen 
Vinka s kamnom po glavi. Prizadjal mu 
je lahke telesne poškodbe. Okrajno so-
dišče ga je obsodilo na 3 mesece z a -
pora. 

POPRAVEK 
Sodno poročilo o Jožetu Vebru popravljamo. 

Obsojeni j e bil rojen v Leskovcu in je sedaj 
brez stalnega bivališča. 

Gibanje prebivalcev v Celju 
Y času od 18. do 25. I. 1954 j e bilo rojenili 

24 dečkov in 16 deklic. 
Poročili so se: 

Bevc Jožef, šofer iz Dobrne 85, in Steinbacher 
Ana, natakarica iz Dobrne 85; Woif Janko, na-
meščenec iz Celja, Miško Kranjčeva 8, in Ko-
vačič Marija, š ivi l jska pomočnica iz Celja, Ko-
cenova 2; Zlender Dragolin, trgovski pomočnik 
iz Sevnice 66, in Lubej Marta, delavka iz Sev-
nice 182; Simončič Albin, profesor iz Radeč 31, 
in Loger Julijana-Olga, zasebnica iz Hrastnika 
št. 297; Stopinšek Anton, šofer iz Celja, Cret 20, 
in Pere Jožefa, nameščenka iz Celja, Tremerje 
št. 7; Petek Franc, vodovodni instalater iz Celja, 
Večna pot 1, in Slemenšok Danica, študentka iz 
Celja, Večna pot 1; Arbaiter Ludvik, zidarski 
pomočnik iz Celja, Ključavničarska 1, in Bu-
kovšek Frančiška, tovarniška delavka iz Celja, 
Ipavčeva 8; Kolenko Matija, gradbeni delavec 
iz Celja, Ipavčeva 10. in Ernestl Justina, ku-
hinjska pomočnica iz Celja, Ipavčeva 10; Horvat 
Dragutin, pomožni skladiščnik iz Celja, Slom-
škov trg 5, in Stvarnik Marija, pomožna kuha-
rica iz Celja, Ulica 29. novembra 10. 

Umrli so: 
Kajič Anton, otrok iz Celja, Mariborska 103; 

Zaveršnik Neža, roj. Podgoršek, gospodinja iz 
Celja, Zidanškova 27, stara 86 let; Lapornik Vin-
cene, posestnik iz Gore 15, Laško, star 85 let; 
Sproger Martin, otrok iz Doberneža ?, Slovenske 
Konjice; Zupauc Peter, otrok iz Celja, Zagrad 
št. 34. 

dustrijskega podjetja v Nazarjih in LIP 
Celje, je končno prešla v najem Kme-
tijske zadruge v Braslovčah. Njen pol-
nojaremnik z vso opremo je bil odpe -
ljan kmalu po nacionalizaciji. Ostala je 
le še venecijiinka, ki žaga za privatne 
potrošnike. Zadruga kot najemnik nima 
od nje nobenega dobička. Vse naprave 
so tako izrabljene, da so potrebne za 
popravila visoke investicije. Teh pa za-
druga ne more dati. Ker se nahaja na 
Gomilskem veliko žagarsko podjetje, je 
sploh vprašanje, če je obnova te žage 
gospodarsko potrebna. Ako so pa za 
njen gospodarski obstoj dani tehtni raz-
logi, potem jc škoda, da to podjet je 
propada, 

V sklopu žage se s pomočjo iste vod-
ne energije nahaja tudi orodna kovač-
nica. Pred leti so v njej izdelovali prvo-
vrstno orodje: sekire, cepine, motike, 
rovnice itd. Seda j dela v njej samo še 
mojster in izvršuje samo najnujnejša 
naročila Žalosten opazuje propadanje 
vodnih naprav, ker jih nihče ne po-
pravlja. 

Vprašamo se, ali ni gospodarska ško-
tla, da vse io propada in kaj pravi na 
vse to braslovški občinski odbor. Ali 
ne bi bilo potrebno sklicati strokovno 
komisijo, ki bi objekte pregledala in 
precenila možnosti nadaljnjega obstoja 
bodisi v okviru KZ ali kot podjetji ob-
činskega ljudskega odbora, ki bi v pri-
meru uspeha, lahko dosegel nove do-
hodke za občinsko gospodarstvo. 

IZ MOZIRJA 
Že dolgo ni bilo iz našega kraja nič 

slišati. Ni pa res, da spimo. Nasprotno, 
še prav živahno je včasih pri nas. Evo 
vam nekaj novic! 

Kulturno-umetniško društvo je prire-
dilo zadnjo nedeljo »Rdečo kapico«. 
Dopoldne za mladino, popoldne pa za 
odrasle. Obakrat je bil obisk kar za -
dovoljiv. Igralci so storili svoje. "Že-
limo jih videti še večkrat na odru. 

* 

Gospodinjski tečaj, ki ga je vodila 
tov. Kocbek Vilma, so morali zaradi 
ureditve prostorov predčasno zaključiti. 
Dobro, da je bil praktični de! v glav-
nem že končan, k teoretičnemu pouku 
pa bodo dekleta še lahko nemoteno 
prihajala. Voditeljica tečaja zasluži za 
njeno nesebično delo vso pohvalo. 

* 

Gospodarsko nadaljevalno šolo ob-
iskuje 28 učencev iz bližnje in daljne 
okolice. Vsi prihajajo redno v šolo. 
Žal pa se večkrat zgodi, da $o p reda -
vatelji strokovnjaki zadržani in mora-
jo potem te ure nadomestiti učitelji, ki 
pa so s poukom že tako preobreme-
nieni. ^ 

Uspeh na nižji 'gimnaziji znaša v I. 
poletju 48%. Je sicer precej boljši, kol 
je bil ob zaključku 1. redovalne konfe-
rence, vendar ne tak, kakršnega si že-
lijo starši in predmetni učitelji sami, 
Skoda je le, da ni večjega števila do-
brih učencev od tam, od koder je nižja 
gimnazija pred leti dobivala najboljši 
material. 

Občinski ljudski odbor namerava pre-
urediti bivšo Goričarjevo gostilno »Pri 
Pošti« v moderno turistično gostišče, 
ki bo pričelo predvidoma poslovati že 
1. marca. Ta korak iskreno pozdrav-
ljamo, posebno še zato, ker je Mozirje 
kraj, ki ima vse pogoje, da se zopei 
razvije v prijeten letoviški kraj. 

* 

Na tako imenovanem Marofu rastejc 
hišice kot gobe po dežju. V preteki 
sezoni je zraslo 10 ličnih stanovanjskih 
hišic. Osem od teh je že zasedenih 
Tudi na zidanje novega gimnazijskege 
poslopja misli naš občinski ljudski od-

bor. Sa j ni čuda, ko sedanja stavba nc 
odgovarja niti učnim, vzgojnim in 
zdravstvenim zahtevam časa. — Pa 5e 
drugič kaj več! 

IZ ŠMARTNEGA OB PAKI 
KNJIGOVODSKI TEČAJ 

Obrtna zbornica prireja za svoje čla-
ne, mojstre iz okraja Šoštanj na nižjt 
gimnaziji v Smartnem ob Paki knjigo-
vodski tečaj. Tega se udeležuje pre-
cejšnje število obrtnikov-mojstrov. Le-
ti so hvaležni zbornici za zamisel in iz-
vedbo tečaja, kajti vsi se zavedajo, da 
je danes znanje knjigovodstva nujno 
potrebno. 

PREDAVANJE O SADJARSTVU 
Preteklo nedeljo je bilo pod okriljem 

Ljudske univerze zanimivo predavanje 
o sadjarstvu. Predaval je tov. Prislcm 
Janko, eden najboljših učiteljev sad ja r -
jev v okraju. Udeležba je bila prav do-
bra. Ljudje si želijo še več tako po-
ljudnih predavanj. V nedeljo, 31. janu-
arja pa bo predavanje o živinoreji s po-
sebnim o/irom na selekcijo živine, ka-
tero je v našem okraju nujno izvesti. 

UČNI USPEHI 
Učni uspehi na osnovni šoli so v I. 

polletju naslednji: Izdelalo je 64,79% 
učencev, 30,28% ni izdelalo, neocenjc-
nih je ostalo 4,93%. 

Na nižji gimnaziji pa je izdelalo 
47,27% dijakov. Od 1. redovalne kon-
ference se je uspeli izboljšal za 7%, 
kar pač ni veliko. Zanimivo je, da ni na 
šoli niti enega odličnega učenca, prav 
dobrih pa komaj pet. N.ajbolje ocenjen 
predmet je telovadba, ki je dosegla 
329 točk od možnih 555. Na zadnjem 
mestu pa je matematika s 214 točkami. 

NOV GOSTINSKI OBRAT 
Znano je, da so bivšo menzo zaradi 

nerednosti v poslovanju morali pred 
meseci zapreti. Kako se bo kril pri-
manjkljaj, tega sicer še ne vemo, vemo 
pa, da bodo ta gostinski obrat ponovno 
odprli 1. februarja. Gostilno je vzelo 
v naje mtukajšnje podjetje »Vinopro-
met«. Trdno smo prepričani, da bo 
uprava storila vse, da bodo gostje vse-
stransko zadovoljni. 

Gibanje preliivalcev v celjski M M 
v času od 18. do 25. I. 1954 j e bilo rojenih 

t6 deklic in 7 dečkov. 

Poročili so se: 
Novak Ivan, kamnolomski delavec iz Letuš« 

št. 16, in Klančnik Anica, tovarniška delavka i* 
Letuša 55, občina Braslovče; š e š k o Alojz, kmet 
iz Brda, in Gračner Marija, poljedelka iz Go-
lobinjeka; Tiselj Pavel, kmet iz Mangc 24, i» 
Romih Matilda, poljedelka iz Sel 1"; Fon Vin-
cenc, delavec iz Bohovega, in Mastnak Ljudmila, 
poljedelka iz Bohovega; Podkrajšek Jožef, kmet 
IZ Okroga, in Anderluh Elizabeta, poljedelka iz 
Okroga, občina Ponikva pri Grobelnem; Sošteriž 
Stanislav, rudar iz Mrčnih Sel, občina Senovo, 
in Resnik Angela, poljedelka iz Veternika, ob-
čina Kozje; Komerički Martin, zidar iz Štor, in 
Starkel Antonija, tovarniška delavka iz Pečovja 
št. 4; Paj Janez in Paj Frančiška, oba iz Sv. 
Jerneja pri Ločah; Smodej Stanislav in Kukovič 
Ana, oba iz Klokočovnika 42; Spolenak Stani-
slav, tovarniški delavec iz Lipovca, in Koštomaj 
Angela, poljedelka iz Št. Jungerta 45; Jelenke 
Franc, kolarski mojster iz Vitanja 48, in vdv. 
Kos roj. Pogladič Katarina, gospodinja iz Vita-
nja 81; Virius Ivan, sadjar iz Zagreba, Vino-
gradska 29, in 2oIger Ivana, sobarica iz Rogaška 
Slatine. 

Umrli so: 
Lubej Jožef, oskrbovanec v Domu onemoglih 

v Vojnikn, iz Krajnčice, občina Šentjur pri 
Celju, star 79 let; Rajh Karel, prevžitkar, star 
82 let; Hercog Jakob, kmet iz Blatnega vrh«, 
občina Jurklošter, star 76 let; Polšak Andrej , 
prevžitkar iz Dobja, občina Lesično, star 85 let; 
Grzina Jožef, prevžitkar iz Zdol, star 76 let; 
Vrhovšek Karel iz Teharja 34, star 83 let; Vrzel 
Frančiška, gostilničarka iz Štor 43, stara 54 le t ; 
Fevžer Alojz, sedi. upokojenec iz Rogince, star 
28 let; Brišnik Luka, posestnik iz Vranskega, 
star 58 let; Zupan Katarina, zasebnica iz Cret* 
pri Vranskem, stara 79 let; Mirnik Franc, po-
sestnik iz Železnega 2, star 66 let; Krivec Leo-
pold iz Zič, star 81 let; Lovrenčič Marija, go-
spodinja iz Koble 10, stara 67 let; Berglez Ma-
rija, roj. Dečman, upokojenka iz Loč 6, stara 
84 let; Rener Marija, roj. Gumzej, gospodinja 
iz Sp. Laž 39, stara 56 let; Golob Franc, polje-
delec iz Pijovcev 46, star 68 let; Prah Jožefa, 
otrok iz Trličnega 10; Cesar Roza, roj. Weiss, 
gospodinja iz Dobovca, stara 75 let; Conč Ma-
rija, roj. Plemenitaš, prevžitkarica iz Velik« 
Rodne, stara 92 let; Šergan Julijana, gospodinj« 
iz Borovega, stara 70 let; Zidanšek Ana, roj. 
Jug, prevžitkarica iz Straže na gori, Dramlje , 
stara 76 let. 

Ljudska knjižnica v Rogatcu dobro posluje 
Ena izmed knjižnic, ki si vztrajno pri-

zadevajo, zadostiti svojemu Ijudskopro-
svetnemu smotru, je vsekakor knjižnica 
KUD »Alojz Kojc« v Rogatcu. Pod vod-
stvom požrtvovalnega knjižničarja tov. 
Sotoška Zdravka. Knjižnica iz leta v le-
to raste, po številu knjig, kakor po š te -
vilu bralcev ter se prebija skozi težave, 
ob katere zadevajo vse naše Ljudske 
knjižnice, ki nimajo stalnih in zadostnih 
podpor za nabavo knjig ter za vzdrže-
vanje knjižnice. Take podpore bi bile 
v slučaju, da bi bil sprejet toliko zaže-
len in že dalj časa obetani zakon o 
ljudskih knjižnicah, zasigurane od 
oblasti. Žal, izgleda, da ta zakon za -
enkrat še ne bo izdan, ter da bodo 
knjižnice še v bodoče prepuščene zgojl 
iznajdljivosti svojega knjižničarja, ki pa 
je prav tako odvisen od mnogih ostalih 
okolnosti, koi n. pr. od pripravljenosti 
lokalnih činiteljev za pomoč knjižnici, 
od njihovega razumevanja in seveda 
tudi njihovega lastnega zanimanja. 

Izgleda, da se je knjižničarju v Ro-
gatcu le posrečilo premostiti težave, 
kar se vidi iz naslednjih podatkov: 

Ljudska knjižnica v Rogatcu je v lan-
skem letu pomnožila število knjig od 
812 na 972 izvodov, to je za 160 knjig, 
dvignilo se je število izposojevalcev in 
za 18% število vpisanih članov. Ljud-
ski knjižnici je priključena iudi pionir-

ska knjižnica, ki ima 361 knjig in jih jc 
pomnožila v preteklem letu za 13%. 
Število izposojevalcev pionirske knjiž-
nice pa se je dvignilo od 1302 na 1795. 

Prav gotovo bo večino knjižničarjev 
zanimalo, od kod je knjižnica v Rogat-
cu črpala finančna sredstva za nabavo 
ob skromnih razmerah naših knjižnic, 
res dragih knjig. Tu je bila rešitev v 
razumevanju občine, KZ in kulturnega 
društva. Tako je občinski LO daroval 
knjižnici 10.000, prav toliko KUD, KZ jc 
prispevala 10.400, dočim je imela knjiž-
nica 17.829 dinarjev ostalih dohodkov 
Ta sredstva so za nuini razvoj knjižnicc 
še vedno skromna, vendar neka rasi 
knjižnice je z njimi le bila omogočena 
Smatram, da bi zgledu občinskega LO 
KZ in KUD Rogatec, morali sledili tudi 
krajevni činitelji po ostalih občinah ii 
takoj bi bilo nekoliko drugačno stanje 
na področju našega knjižničarstva. 

Na zadnji seji predsednikov in tajni-
kov občinskih odborov SZDL je bil mec 
ostalimi sprejet sklep, da bo SZDL nu-
dila v bodoče knjižnicam več pomoči 
zato bi bilo prav, da se knjižnicc ; 
SZDL tesneje povežejo. 

Takemu knjižničarju kakor je tovarii 
Sotošek Zdravko in knjižničarkam, k 
mu pri delu pomagata, pa je treba z< 
res vztrajno in požrtvovalno delo iz< 
reči vse priznanje! Mi-
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jlzupna obala je tudi pozimi živa. . . 

Slika kaže 9 km dolgo Angleško promenado v Nizzi, ki so jo pred 100 leli od-
krili angleški arislokrali in je od takrat zbirališče največjih peličnikov, ta čas 

seveda največ Amerikancev 

V vsako 
slovensko hišo 

knjige Prešernove družbe! 

Z Žepnim nožem nad leva 
Na neki afriški farmi je lev nenadno 

^naskočil belca Beera in ga zgrabil za 
glavo. Njegov zet, ki je bil v bližini in 
oborožen s puško, ni smel streljati, da 
fie bi zadel tasta. 2rtvi je priskočil na 
:pomoč čuvaj na farmi, 62-letni črnec. 
Skočil je levu na hrbet, ga zgrabil za 
ušesa ter ga poskušal z vso silo odteg-
nili od žrive. Lev se je obrnil, vrgel s 
-sebe črnca, mu poškodoval noge ter 
se zopet vrgel na že močno zmrcvar-

jeno žrtev. Črnec, čeprav močno poško-
dovan, je zopet skočil na leva in ga 
začel obdelovati z žepnim nožem. Sele 
po tem je uspelo Beerovem zetu s pu-
ško ustreliti razjarjenega leva. 

Deset dni pozneje je Beer sicer pod-
legel ranam, a črnec je bil za nesebič-
no hrabrost odlikovan z največjim bri-
tanskim odlikovanjem za hrabrost — z 
medaljo kralja jurija VI. 

Celjski obrazi 
44 

Prečudno: jug mu nič pri Brcu ni, 
kadar mu liže sneg in smuko moti, 
kulturi s fizom daje vse moči, 
Kladivarja t i i č i naprej po poti. 

45 
Kot v šumi rad drevesa je podiral, 
med borbo tam fašiste je raziral, 
kot sekretar je za okraj planiral, 
a za republiko je kandidiral. 

46 
Kulturo in promet reprezentira, 
tamburicam in vlakom dirigira, 
kulture tednu vozni red postavlja, 
»Železne ceste« pesnika proslavlja. 

Največji globus na svetu 
Cez dve leti bodo obiskovalci Bob-

sonovega inštituta v ZDA lahko videli, 
kako bi izgledala zemeljska krogla, če 
bi jo gledali iz daljave 80.000 km. Ta-
krat bodo namreč v tem inštitutu do-
končali največji globus na svetu. 

Globus bo izdelan iz jekla ter bo 
meril v premeru 3,5 metrov. Na njem bo 
razvidna vsaka država in vsako topo-
grafsko obličje. Razmerje na njem bo 
24 milj : 1 mm. Globus bo tehtal 21 ton 
in se bo vrtel okoli 6 tonske osovine, 
ki bo montirana na lO-tonskem vozu z 
no-^ihiosljo 75 ton. Dva elektromotorja 
bos 'a obračala »svet« okoli osovine, 
hkrati pa bo vidno, kako nastopajo 
dnevi in noči ter letni časi. Svetlobni 
projektorji in reflektorji pa bodo služili 
za sončno svetlobo. 

Igtm, katero pri 
injekciji ne cuiiš 

v neki ameriški otroški bolnišnici je 
zdravnik Mueller dajal injekcije brez 
bolečin, ki jo povzroča ubod injekcijske 
igle. Priboru za injekcije je dodal še 
malo avtomatsko napravo za razhlaje-
vanje mesla, na katerem se da injekci-
ja. Ce se z vrhom te naprave pritisne 
na kožo, spusti naprava nekaj f reono-
vega plina, ki v nekaj sekundah ohladi 
tako močno vrh igle in mesto uboda, 
da se pri ubodu ne čuti nobena bole-
čina. 

^ ^ Novoletna nezgoda Petra Mušnik 3 in konec) 

Peter Mušnik se je prebudil v jutru 
'novoletnega dne z ostudnim okusom v 
ustih in ni vedel, kje je. 

Neke ženske so se vrtele okrog njega 
-v neki prostorni kuhinji z ogromnim 
.štedilnikom in velikimi lonci na njem. 
Peter sam je sedel ob neki mizici ob 
zadnji steni in je bil z glavo na ne-
kakšnem zloženem prtu očividno pre-
spal več ur, zakaj skozi okna se je 
svetlikal že dan. 

»Kje pa sem?« si je tri krmežljave 
<oči. 

»Pri zlatem konjičku vendar!« se je 
zasmejala debela ženska. »V dvorani ste 

-se poveselili in napili, v kuhinji pa ste 
se sladko nadremali!« 

»Da, seveda! Toda kje je moj plašč? 
Moj klobuk?« 

»Semkaj vas je nekdo pripeljal 
takšnega, kakršen ste Še zdaj, brez vseh 
pritiklin.« 

hTo je bil najbrž moj prijatelj Ško-
rec. Pozabil pa je na moj plašč in klo-
buk, ki sta ostala na obešalniku v dvo-
rani. Crn plašč z ovratnikom iz kunje-

•ga krzna in siv klobuk iz zajčevine. V 
..plašču sem imel tudi usnjene rokavice.« 

•^Prinesem vam vse,« se je ponudila 
ženska in odhitela. 

»Hočete skodelico čaja ali kave?« ga 
,?e vprašalo dekle, ki je pomivalo po-
sodo. 

»Zares imam grenka usta. Dajte mi 
-^aja 2 limono! Vsak alkohol se mi gabi. 
Ali je ta vaša veselica že ininUa?« 

»Kdaj že! To je bil hruSč pri nas, 
uli ne?« 

*Da, da! Vsega je bilo pri vas to noč, 
še preveč vsega. Tako smo torej stopili 
v novo leto.,.« 

Vrnila se je ženska z nekim ponoše-
nira, zamaščenim sivkastim plaščem. 

-Bil je videti prav kratek, njegovi ro-
kavi pa so bili čudovito tesni. Tudi prav 
majhen zelen klobuček je bil tu. 

»Od vseh oblačil je edino to še ostalo 
v dvorani. Ali je to vaše?« 

»To da bi bilo moje?« je prebledel 
Peter Mušnik. »Ali ste pri pameti? Kje 
2a vraga imate moj imenitni črni plašč 
s hunjim krznom? Kam ste ga spravile? 
Kaj uganjate šale z menoj, poštenim 
državljanom?« 

»Pa sami poglejte!« 
Planil je Peter v dvorano, še ne-

urejeno in polno zagatnega vzdušja. Bi-
la je resnica, žalostna resnica! Nekdo 
ntu je bil odnesel plašč, kakor ga lepše-
5<i ni imel nikoli, in tudi klobuk. Kar 
pa mu je v zameno pustil, je bilo vred-
no le prezira in studa. 

'^Cioave so te cape?« je vzrohnel. »To-
^ej se tatovi zbirajo tu Pri zlatem ko-
»iičku, ne pa poštenjaki!« 

»K nam zahajajo tudi ljudje, ki jih 
Be poznamo,« mu je pojasnjevala na-
^karica, »Cemu le niste svojih stvari 
•zeli s seboj v kuhinjo? Spominjam se 
Pa, da je neki plašč s krznenim ovrat-

nikom še proti jutru visel tamkaj. Zelo 

dolgo vas je čakal. Bilo je videti, kakor 
da se mu je lastnik izgubil. Morda pa 
je bila to vse le pomota, ali pa se tat 
pokesa in se vrne z vašim plaščem...« 

»Nehajte že s tem praznim govori-
čenjem! Ali veste, da je bil moj plašč 
vreden dvaindvajset tisočakov? In še 
dragocen spomin mi je bil na strica. 
Pa tudi klobuk! Prekleti ljudje! Vrag 
naj vzame vse! Kaj le zdaj stojite tu 
in me gledate, ženske? Ali mi nočete 
pomagati? Nič boljše niste od onega 
podleža!« 

»Pomirite se in pojdite javit tatvino! 
Zaenkrat boste pač morali obleči tale 
plašč. Izbire ni, a zunaj je mraz.« 

»V to svinjarijo naj se oblečem, ki je 
še včeraj odevala tatu, izvržek člo-
veštva? In to danes na novoletni praz-
nik? In če me srečajo znanci in morda 
Albina... Kako bi me gledali! Studil 
bi se jim. To bi se mi smejala orui dva 
polizanca od trgovinske mreže! Ne, 
nikdar!« 

V glavi se mu je bilo zdaj vse zjas-
nilo, vseh podrobnosti iz minule noči 
se je spominjal. Toda njegova bolečina 
zaradi Albininega obnašanja je stopala 
v ozadje ob novi, še večji in teže na-
domestljivi izgubi. Ni se dal pomiriti: 

»Toda moj plašč mora biti nekje tu! 
To je bila le bedasta šala! Saj ni mo-
goče, da bi bila to resnica. Tako stra-
hotna nizkoten pa vendarle svet ne mo-
re biti! Sicer bi bilo bolje, da ga v 
trenutku razbije potres, ali milijon 
atomskih bomb! Ali pa naj se vanj za-
leti ogromen meteor in ga razcefra! Po-
magajte mi Iskati, rotim vas, ljube žen-
ske! Ali pa bo najbolje, da me pri priči 
nponobi kap!« 

Se so iskali, a ves trud jim je bil za-
man. 

Novoletni dan je bil jasen in mrzel. 
S Pohorja je vlekel oster sever in ljud-
je so hiteli po ulicah tesno zaviti v 
tople obleke. 

Na prometnem vogalu je stal Peter 
Mušnik brez plašča in gologlav. Kakor 
da mraza in vetra sploh ne čuti, je stal 
tam z žarečimi očmi, ki so se ostro ozi-
rale po mimoidočih. Stal je in gledal 
po plaščih in klobukih, ki so se v mno-
žici hitro pomikali mimo njega. 

Ljudje so se začudeno ozirali vanj in 
hiteli dalje. 

Neki znanec se mu je približal: 
»Kaj, ali si še včerajšnji, da si tako 

vroč, Peter?« 
»Pusti me!« se je okrenil od njega in 

oprezoval dalje, da bi zagledal zdaj in 
zdaj podleia, krivega vse njegove ne-
sreče. 

Pozneje so videli — tako so trdili 
mnogi — Petra Mušnika še na drugih 
prometnih križiščUi mestnih ulic. Veter 
mu je mršil lase in v obraz je bil ves 
rdeč od strupenega mraza. 

Tudi še popoldne so ga videli in bili 
priče vznemirljivemu prizoru, ko je sre-

di mesta planil za nekim človekom in 
vpil do hripavosti: 

»Tamle je ničvrednež, ki ga čakam! 
Ali vidite moj dobri plašč z ovratnikom 
iz kunjega krzna? Ali vidite moj sivi 
klobuk? Primite tatu!« 

Tekel je za človekom, toda iz bližine 
se je izkazala njegova pomota. Ko so 
ga končno miličniki spremili do njego-
vega stanovanja, je v sobi takoj legel 
žareč v vročici. 

V uradu se ni več prikazal, izvedelo 
pa se je, da je zbolel za težko pljučnico, 
da leži in se mu blede o plašču, ro-
kavicah in klobuku in so tudi že zdrav-
niki zdvomili nad njim. 

Cez teden dni so Petra Mušnika po-
kopali. Redki so bili znanci, ki so mu 
delali družbo na žalostni zadnji poti. 
Albine ni bilo med njimi. Prispel pa je 
bil neki pokojnikov sorodnik, ki se je 
zanimal za njegovo zapuščino, zlasti pa 
za gramofon s tridesetimi ploščami. 

Ob odprtem grobu je Škorec ganljivo 
govoril svojemu nepozabnemu tovarišu 
in mu poželel miru, ki ga nobena člo-
veška zloba ne more več skaliti. 

Pogrebci so se premraženi vrnili v 
mesto in da bi se ogreli, so stopili k 
Zlatemu konjičku. In tu jim je Škorec 
povedal to in ono o ubogem prijatelju, 
ki je tako zelo nesrečno nastopil svojo 
pot v novo leto. 

Važno gospodarsko odkritje v Afriki ' 

Celian dr. Aleksander Lenard 
ie odkril* da povzročalo epidemijo 

v klinčevcih glivice 
Dr. Aleksander Lenard, doma iz Celja 

je prvi odkril vzrok epidemij »sudden-
Death«, ki napada plantaže klinčevcev 
na otokih Zanzibar in Pemba. Ta bo-
lezen je ogrožala življenjski zaslužek 
prebivalcev tega otočja in spravila v 
nevarnost svetovni donos dišavnih 
klinčkov, katerih večina se prideluje 
na teh dveh ekvatorialnih otokih. 

Odkritje našega rojaka bo prihranilo 
vsakoletne izgube več milijard v plan-
tažah klinčevcev. Kljub temu pa dr. 
Lenard ni prejel za svojo pomoč in za-
sluge, čeprav so dokazane in so jih ob-
javili afriški časopisi ter so jih po dveh 
letih potrdili angleški strokovnjaki, niti 
uradnega priznanja, niti prebite pare. 
Želimo našemu rojaku, da bi sprejel za 
svoje znanstveno odkritje izredne go-
spodarske važnosti dostojno priznanje, 
ne pa kapitalistične nehvaležnosti. 

Pred nekaj dnevi je dr. Lenard na 
poti skozi Celje obiskal tudi naše ured-
ništvo. Evo kaj pripo^jeduje on o svojem 
odkritju: 

»Klinčevec je doma na MoliLŠkih oto-
kih, ki leže med velikima otokoma Ce-
lebes in Novo Guinejo. Leta 1793 so ga 
nasadili na dveh afriških otokih na 
Zanzibarju in Pembi. Ta dva otoka sta 
postala kmalu središče žbične kulture 
in prispevala 90% k svetovnemu izvozu 
klinčkov. 

Nevarno pa ogrožata plantaže dve bo-
lezni; prva se imenuje »die-back« (od-

miranje) in druga »sudden-death« (ne-
nadna smrt). Razvili sta se v pravo epi-
demijo in sta poznani že 80 let, znan-
stveno pa ju raziskujejo 32 let. Sudden-
death se je razvila v nevarno kugo, ki 
je uničila že polovico plantaž na otoku 
Zanzibar, na Pembi pa je 500 različnih 
in večinoma manjših izbruhov. Odlični 
in svetovno znani strokovnjaki so do 
oktobra leta 1950 soglasno trdili, da to 
kugo povzroča virus, ki ga prenaša od 
drevesa do drevesa neka uš. Priporočili 
so, da je treba okužena drevesa in tista 
v neposredni bližini posekati in uničiti, 
kakor tudi žuželke na njih, sicer bodo 
plantaže uničene. Z izsekavanjem bi 
morali pričeti meseca julija 1950. Stro-
ški v zvezi s tem niso prestrašili ni-
kogar, razen davkoplačevalcev in last-
nikov plantaž. To je bil rezultat tride-
setletnega znanstvenega raziskovanja. 

Meseca maja 1950 pa sem jaz odkril, 
da epidemijo v klinčevcih povzročajo 
glivice. Opazoval sem jih v različnih 
delih okuženih dreves z mikroskopom 
in sem napisal spomenico, v kateri sem 
jih opisal. Dne 31. maja 1950 sem go-
voril o tem z direktorjem agrikulture, 
ki ima v Zanzibarju status ministra in 
sem mu predlagal, da bi mu predložil 
uradno spomenico. Odgovoril mi je, da 
je izguba časa, če hočem dokazati, da 
glivice povzročajo bolezen, a je kljub 
temu pristal na mojo prošnjo, da je iz-
bral z menoj neko okuženo plantažo, 
kjer sem pozneje demonstriral svoja 

Čudna bitja v malajski džungli 
Pred nekaj tedni se je v angleških 

listih pojavila vest, da je neki malajski 
delavec ob reki na robu džungle sre-

Prva 
atomska podmornica 

spuščena v morje 
v ZDA so pred kratkim spustili v 

morje prvo Pv rnico na atomski po-
gon. Hkrati Su M<j že pričeli gradili 
drugo podmornico istega tipa. 

To ie prvi korak v dobo, v kateri bo 
atomska energija služila za pogon la-
dij na morju in za proizvodnjo velikih 
količin energije na kopnem. Atomska 
podmornica je prva, ki lahko obkroži 
zemeljsko oblo, ne da bi se med leni 
časom dvignila nad vodo zaradi pre-
skrbe z gorivom ali zrakom. Ta pod-
mornica ni namenjena v vojne namene. 
Z njo hočejo dokazati, da nuklearne si-
le lahko služijo tudi za pogon podmor-
nic, kar so svoj čas nekateri strokov-
njaki v ameriški vojni mornarici dvomih. 

Podmornica je dolga 90 metrov in 
je težka 2800 ton. Njena gradnja je stala 
40 milijonov dolarjev, računajo pa, da 
bo množična izdelav stala le 20 mili-
jonov dolarjev in da bo za 1000 Ion 
lažja. 

čal tri nenavadna bitja, dva moška in 
eno žensko, z dolgimi lasmi, brki in 
dolgimi podočnjaki, ki so moleli iz ust. 
Po pripovedovanju tega delavca, se mu 
je ženska približala in ga objela, na-
kar sta se moška začela grohotno sme-
jati. Delavec se je tako prestrašil, da 
je padel v nezavest in ko je prišel k 
sebi, čudnih bitij ni bilo nikjer več. Iz-
ginili so, ne da bi delavcu napravili kaj 
hudega. 

Ta novica je dala povod za najrazlič-
nejše šaljive dopise in karikature, ven-
dar izgleda, da dogodek ni popolnoma 
izmišljen, ker so ta čudna bitja videli 
tudi drugi ljudje. Dva /nana razisko-
valca, ki sta se vrnila i ' džungle, sploh 
ne dvomila v resničnost lega dogodka. 
Pravita, da sta se pri nekem malajskem 
plemenu pogovarjala s šestimi očivid-
ci, ki so tudi opazili ta »kosmata bitja«. 
Neki antropolog je izjavil, da se zaeri-
krat še ne more reči, ali so to ljudje 
ali antropeidne opice. Po opisu prič 
so ta čudna bitja zelo grda v obraz, 
imajo dolge podočnjake in brke, ki s e -
gajo do beder. 

Hajki za tajinslvenim opica-člove-
kom iz džungle se je pridružilo poleg 
policije in vojske tudi več sto doma-
činov. 

priporočila za preprečenje in kontrolm 
epidemije. 

Dne 14. junija pa je britanski re-
zident v Zanzibarju oznanil v Legisia-
tivnem Councilu naslednje: 

»V zvezi s sekretarjem države za ko-
lonije sem že nekaj časa zelo skrbna 
proučeval drastične mere, ki so bHe 
priporočene za kontrolo sudden-death 
bolezni v klinčevcih na Pembi. Ves čas 
sem se dobro zavedal naravnih občut-
kov lastnikov plantaž in drugih, ka-
terih blagostanje zavisi od pridelkov 
teh dreves, toda čeprav sem sočustvovat 
2 njimi, sem se moral odločiti v njiho-
vih lastnih interesih, kakor tudi v 
splošnih interesih protektorata, da ie 
poglavitno lotiti se takih mer, da se 
prepreči razširjenje bolezni.« 

Tako smo uredili, da bi pričeli z iz-
sekavanjem dreves (iztrebljevalna kam-
panija) meseca julija. Odkar smo se ta-
ko odločili, pa je nadaljnja preiskava 
pokazala, da bi bilo število dreves za 
izsekavanje in stroški v zvezi s tem ve-
liko večji, kakor smo prvotno ce-niU. 
Pokazalo se je, da bi prvotno namera-
vani stroški morali biti večkrat pomno-
ženi, da bi izvedli kontrolno shemo » 
celoti. Z ozirom na ta nepričakovan raz-
voj in z ozirom na dejstvo, da ni po-
polnoma gotovo, da bi priporočene mere 
ustvarile popolno kontrolo, je sekretar 
države pristal, da se naj pustijo. Dru-
ga priporočila za preprečenje napredo-
vanja bolezni bodo sedaj skrbno raz-
iskana in jaz upam, da bom v dogled-
nem času razglasil bodoče smernice vla-
de Njegovega Visočanstva glede tega 
vprašanja.« 
^ To oznanilo je bilo popolnoma nepri-
čakovano. Doseglo nas je istega dne 
tudi na Pembi v obliki brzojava. Kmalu 
za tem me je administrator prosil, da 
predam spomenico nekemu višjemu 
uradniku, ki je prišel iz sekretariata, 
češ da to sedaj zadeva administracijo, 
ne samo direktorja agrikulture. Predal 
sem mu tedaj spomenico z uvodom, ki 
sem ga napisal potem, ko nas je tele-
gram glede opustitve izsekavanja že do-
segel. 

Uvod k spomenici se je približno gla-
sil takole: 

»Čast imam predložiti nekaj zaključ-
kov glede vzrokov in zdravljenja »sud-
den-death« bolezni v klinčevcih. Ti za-
ključki so rezultat mojih osebnih opa-
zovanj in raziskovanj med časom, ko> 
sem bil v protektoratu. 

Popolnoma se zavedam, da so moji 
zaključki nasprotni sedanji trditvi, da 
je »sudden-death« virus bolezen. Se več, 
dobro mi je znano, da to trditev pod-
pira vse znanstveno prepričanje, ki je 
vredno največjega spoštovanja. A z ozi-
rom na to, da še ni bilo mogoče znan-
stveno ugotoviti narave te bolezni in 
da se je morala opustiti novo priporo-
čena metoda za preprečevanje virus bo-
lezni z izsekavanjem, ker bi stala več 
kakor milijon funtov šterlingov in ne 
bi nudila popolne kontrole, upam da 
mi nihče ne bo štel v zlo, ker ponujam 
svojo lastno teorijo v proučitv. Imam 
namreč znatne praktične izkušnje v 
zvezi z drevesno oskrbo in zdravljenjem 
drevesnih bolezni in moj trden zaklju-
ček je, da »sudden-death« povzročajo 
glivice in ne virus in da jo je mogoče 
uspešno pobijati z uporabo metod, ki 
jih priporočam v tej spomenici.« 

Kmalu potem, ko sem napisal spo-
menico, je bilo naznanjeno, da so mo-
rali opustiti načrte za izsekavanje klin-
čevcev. Zaradi tega je mogoče, da so 
bili ti zaključki, ki sem jih dosegel, še 
preden so bili načrti za izsekavanje 
opuščeni, vzrok, da je država te načrte 
opustila. 

Strokovnjaki so se po proučitvi moje 
spomenice čudili, da sem jaz zasledil 
glivice s svojim malim mikroskopom, 
ko jih oni niso mogli najti z elektron-
skim mikroskopom. Deset mesecev po-
tem pa so jih pričeli razkazovati ljudem 
skozi navadno povečevalno steklo. 

Ker so moja dognanja bila popolnoma 
različna vsem glavnim dognanjem 
vzhodnoafriške visoke komisije, so stro-
kovnjaki »Sheme« za raziskovanje klin-
čevcev potrebovali skoro dve leti, pre-
den so jih proučili in objavili uradno za 
svojo lastno v East Afričan Agricultural 
and Forestrg Research Organisation 
Annual Report 1951. Lahko je biti mo-
der po dogodku. A v tem primeru stro-
kovnjaki ne samo niso bili modri pred 
dogodkom, temveč so potrebovali še dve 
leti preden so razglasili moja odkritja, 
kot odkritja sheme za raziskovanje 
klinčevcev (Clove Research Scheme). 

Stroški v zvezi s tem jih niso pre-
strašili. Meni pa niso dali nobenega 
priznanja, čeprav so zaradi mojih od-
kritij preprečili vsakoletne izgube, ki 
dosegajo milijarde. Tako sem jaz v ve-
liki meri koristil gospodarstvu Arabcev, 
Indijcev in črncev, posebno pa angle-
škemu gospodarstvu. 

Kakor da bi se razpočil popek v cvet, 
tako je pričela rasti cela veja drevesa 
znanosti s pospešeno naglico, pričela 
živeti dolgo poprej, kakor bi sicer. Za 
nas in za svet pa je še posebno važno, 
da je Jugoslovan dognal vzrok »sudden-
death« epidemije, ko so si odlični an-
gleški strokovnjaki to zastonj prizade-
vali 32 let. Obžalovanja vredno pa je, 
da za vse uspešno raziskovalno delo ni-
so dale kolonialne oblasti odkritelju niti 
dolžnega priznanja niti nagrade. 
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Telesna vzgojain šport 
Kljub porazu 

so celjski hokejisti zapustili v Ljublfam ugoden vtis 

Pred okrajno mladinsko konferenco 

Zrn p r r e n s t v e n o t ekmo r e p u b l i š k e l ige v ho-
kej« Aa l eda med moštvoma ŠD L j u b l j a n e in 
itSK. Klad ivar ja j e v lada lo izredno zan imanje . 
D a so se z last i Ljubl jančani na to t ekmo, k i j e 
odloč i la o drugem preds tavn ika s l ovensk ih 
hoke j i s tov na državnem prvens tvu v Beogradu 
•prvi zastopnik j e ek ipa Jesenic ) , t e m e l j i t o pri-
pravi l i , nam d o k a z u j e j o ne samo zadnj i rezul-
l« l i t ega moštva, marveč tudi ses tav n j ihovega 
moštva, ki j e v torek zvečer nastopi lo na drsa-
l i ^ ® pod Cek inov im gradom. Medtem, ko so si 
Ljub l jančan i v zadnj ih igrah proti Brež icam, 
» a r i b o r s k e m n Železničarju ter Papirničarju pri-
v*£čili pos lat i v boj jjravzaprav o k r e p l j e n o dru-
g* garnituro, s o v igri proti c e l j s k i m h o k e j i s t o m 
Mastopili z v so razpolož l j ivo e l i to! 

Začetek igre, ki j o j e v torek zvečer g l eda lo 
r Ljub l jan i okol i 500 l judi , j e pr ipadal C e l i a -
iioni. Iz te prednost i j e že v drugi minuti pade l 
»rv i gol v koris t gostov . Plošč ica , k i j o j e proti 
vratom pot isni l Jenko, j e pred vratar jem Ljub-
l j a n e muhasto odskoč i la čez n jegovo pal ico v 
go l . 1 : O za Kladivar! Gledalc i so bili osupl i 
f®^.,?'"^'™ uspehom gostov, pa tudi hokej i s t i 
L j u b l j a n e se š e n e k a j časa niso znašl i . Vendar 
- dolgo . Iz obrambnega prostora j e 
č e d a l j e b o l j u h a j a l napre j eden naj s tare j š ih 
Igralcev pri nas — Ernest Al janč ič . Mleda garda 
^a ni mogln zadržat i , bi l j e h i trejš i in kaza lo 
j e , da ima plošč ico kar pr i t r j e no na pal ico . 
i izrednimi dribl ingi s e j e preb i ja l pred vrata, 
ki j ih j e brani l Krof l ič in ga kar trikrat po 
vrst i pris i l i l , da j e pobral p lošč ico iz mreže, 
f ? s*" p r v i t re t j in i igre za 
LJubljano uspešna še Cuček in Volkar. Kakor 
zače tek l e p e igre, tako so C e l j a n i tudi v drugi 

prvi vodstvo , in to po Jenku 
ter Uršiču. Vendar s v o j e prednost i niso mogl i 
• c p v a t i . Znova so se ponovi l i dogodki p r v e 
tre t j ine . V zadnjem de lu igre j e tempo neko-
l iko popust i l . Svojo prednost so Ljub l jančan i 
iarazil i v treh go l ih . 

Končni rezultat: Ljub l jana : Kladivar 15 : 5 
( 5 : 1 , 5 : 2 , 3 : 0). 

N e g l e d e na s icer v i soki poraz so Ce l jan i za-
»ns t i l i v Ljub l jan i ugoden vtis . Po poteku igre 
j e rezultat v s e k a k o r prev i sok . Ta rezultat pa 
j e tudi odraz odprte igre, v kater i pa s e 
Ksjno kaže prednost h i tre j š ih in bol jš ih dr-
sa l rev . In da so to bil i Ljub l jančan i , med 
» j i m i pa za razred bo l j š i A l j a n e , so potrdi l i . 

Ni dvoma, da bi bil lahko rezultat n e k o l i k o 
Bižji; zas lužen i zmagi L j u b l j a n e tu ni opore-
i a t i ; če bi naše moš tvo igro zapr lo in se po-

MLADI DRSALCI SO T E K M O V A L I 

T sobo to , d n e 23. in v n e d e l j o , d n e 24. j a -
« w a r j a j e b i lo n a c e l j s k e m drsa l iSču v Mest -
• e m p a r k u k a j ž i v a h n o . Z i m f k o š p o r t n i k l u b 
s K l a d i v a r c j e i z v e d e l s v o j e k l u b s k o p r v e n s t v o 
• » m e t n e r n d r s a n j u . N a tem t e k m o v a n j u j e 
Mastopilo t r i d e s e t m l a d i h tir.snlcev. N a s t o p i l i so 
i« n a j b o l j b o r b e n i , t a k i , k i i m a j o r a z u m e v n n j e 
za š p o r t n o d r s a n j e . 

Z i m s k o š p o r t n i k h i b ?Klad ivar< se t r u d i , da 
k i p o l e g m n o ž i č n e g a d r s a n j a d o s e g e l t u d i k a -
k o v o s t n e u s p e h e . V e n d a r se č u t i p o m a n j k a n j e 
v a d i t e l j e v , k a t e r i h si m l a d i n a žel i . Mis l im, da 
Bi n a p a č n o , da p r e v z a m e j o v s a j de l t e v z g o j n e 
» a l o g e noši v a d i t e l j i t e l e s n e v z g o j e v naž ih 
»olah in Par t i>;ana. S a j bi b i lo to za n j e l epo 
•o r i šče d e l a v z i m s k i h d n e h . T u d i D r u š t v o p r i -
.Hitel jev m l a d i n e b i s s v o j i m s o d e l o v a n j e m dos t i 
p r i p o m o g l o k s m o t r n e j š e m u g o j e n j u t ega š p o r t a . 
T t td i s t a r š i in v a r u h i n a j se v b o d o č e b o l j za-
n i m a j o za u s p e h e s v o j i h v a r o v a n c e v . 

V s e k a k o r j e b i l a t a p r i r e d i t e v ze lo u s p e š n a 
ifi T z a d o v o l j s t v o v seh n a s t o p a j o č i h , k a t e r e j e 
k l u b n a g r a d i l s k n j i g a m i in p r a k t i č n i m i da -
r i l i . C. 

s luževa lo takt ike dobrega kr i t ja ! Na sp lošno 
j e v moštvu Kladivarja peša la obramba, s icer 
pa izrazito s labih mest ni bi lo . V zmagovaln i 
ek ip i pa so se po leg A l j a n č i č a odl ikoval i še 
Cuček in Pav le t i č . 

Tekmo sta dobro sodi la Gorše ter Pogačnik 
iz L jub l jane . 

PESTER S P O R E D NA LEDU V CELJU 
v nede l jo , dne 51. j a n u a r j a dopoldne bo v 

C e y n gostovala druga garni tura h o k e j s k e g a 
moštva Ljub l jane , ki bo nastopi la proti dru-
gemu moštvu Kladivarja . Tekma bo ob 10.30 
uri na drsa l i šču v mes tnem parku. V nede l jo , 
prav tako 51. januar ja , bo bržkone v Ce l ju 
prva mednarodna tekma v h ok e j u na ledu. 
Proti domačemu moštvu Kladivarja bo nasto-
pi la ek ipa h o k e j i s t o v iz Gradca (Avstr i ja) . V 
p o n e d e l j e k , 1. f ebruarja pa pr ipravl ja ZŠK 
Kladivarja nastop najbo l j š ih jugos lovansk ih in 
avs tr i j sk ih drsa lcev , ki bodo dan pre j sode-
loval i na v e l i k i drsa ln i rev i j i v Ljubl jani . O 
vseh pr iredi tvah vas bomo še obvest i l i ! 

( -mb.) 

LORGER STANKO — NAJBOLJŠI SLOVENSKI 
ŠPORTNIK 

Letošnja anketa našega športnega tednika 
»Polet« pri izbiri n a j b o l j š e g a s l o v e n s k e g a šport-
n ika v minulem letu j e za nas C e l j a n e zopet 
pomeni la v e l i k o zmago. Z ve l iko več ino g lasov 
j e bil izbran od športnih nov inarjev in vp l ivn ih 
f u n k c i o n a r j e v za n a j b o l j š e g a športnika v l e tu 
1953 naš znani at let Kladivarja , o l impi jec in 
s ta lni č lan državne reprezentance Lorger Stanko, 
v le tu 1953 ta at let na t ek m ovan j ih ni utrpe l 
nobenega poraza na zaprekah . Več o Lorger ju 
bomo či tal i v posebni knj ig i , ki j o pr iprav l ja 
A D Kladivar za 5- letnico svojega o b s t ^ a in ki 
bo izš la sna svit lo« v mesecu marcu, ^ i r i le ta 
že »Polet« izbira n a j b o l j š e g a s l o v e n s k e g a šport-
n ika in kar tr ikrat j e ta naziv romal v C e l j e . 
Zupančič Igor j e bi l za Poldo de ležen tega na-
s lova , dve let i zapovrs t jo pa nosi s e d a j ta naziv 
s impatični š tudent Lorger Stanko. Čest i tamo! 

Smučanje 

Pretekli ponedeljek jc bil plenarni s e -
slanck Mesinega komilcja LMS Celje 
in Okrajnega komiteja LMS Cel jc-oko-
lica. Plenum je sprejel sklep o združit-
vi mestne in okrajne mladinske organi-
zacije; le-ta se IJO izvršila na okrajni 
konterenci, ki bo 20. februarja. Tu ne 
gre za nek centralistični ukrep ali fo r -
malnost, temveč je združitev mladinskih 
organizacij mesta in okolice eden pr -
vih korakov k organski povezavi go-
spodarskega, političnega in kulturnega 
središča z naravnim zaledjem. Ta zdru-
žitev je nujna posledica našega druž-
benega razvoja v smeri krepitve ko-
mun. 

Plenum je ugotovil, kako velikega po-
mena je ta združitev za bodoče delo 
in krepitev mladinske organizacije. Le-
ta bo lahko uspešneje izvedla različ-^ 
ne širše akcije, rešeni bodo problemi 
mladine, ki se iz okolice vsak dan vozi 
v mesto v službo ali v šolo in tudi 

možnosti za povezavo mladine mes ta 
in vasi bodo mnogo širše. 

Na plenumu je vladalo prisrčno 
vzdušje, saj so mladinski voditelji obeh 
komiicjev že v preteklih letih, kadar 
je bilo potrebno, sodelovali in si mar -
sikdaj tovariško pomagali med seboj 
pri delu. Plenum je bil izredno živahen 
in v celotnem njegovem delu se je o d -
ražala pripravljenost vseh navzočih 
najresneje pričeti z delom tako, da bo 
združitev v celoti uspela in dosegla 
svoj namen. 

Predsednika obeh komitejev tovariša 
š e g a Ljuban in Gradišnik Frido sta v 
svojih uvodnih govorih dodobra objas-
nila članstvu bodoče naloge, nakar so 
v široki razpravi precizirali nekatera 
vprašanja združitve. Komisija, ses tav-
ljena iz članov obeh komitejev, je bila 
pooblaščena, da pripravi okrajno kon-
ferenco LMS. Skupno poročilo o delu 

S l i c i c e i z ž i v l j e n j o n a i C o l t e l i 

N O V I U S P E H I C E L J S K I H T E K A Č E V 

v o k v i r u k o r o š k e g a s m u č a r s k e g a t e d n a so 
t e k m o v a l i t u d i c e l j s k i s m u č a r s k i t e k a č i . S k r t 
A d i j e p r i m l a j š i h m l a d i n c i h d o s e g e l 2. m e s t o , 
p r i s t a r e j š i h m l a d i n c i h se j e V i d m a r u v r s t i l n a 
2. m e s t o , Go lež p a se j e z a r a d i z loma s m u č k e 
p l a s i r a l š e l e n a 5. m e s t o . O d v s e h j e z o p e t p r e -
s e n e t i l a Bela j feva , k i j e p r i č l a n i c a h p u s t i l a za 
s e b o j . v s e r u t i n i r a n e t e k m o v a l k e k a r za p o l n i 
2 m i n u t i . " 

S M U Č A R S K I T R E N I N G NA M O Z I R S K I 
P L A N I N I 

Š t a j e r s k a s m u č a r s k a p o d z v e z a j e o r g a n i z i r a l a 
t r e n i n g od 11. do 16. 1. 1954 za s m u č a r s k e t e -
k a č e , k i b o d o n a Š t a j e r s k e m in r e p u b l i š k i h 
t e k m o v a n j i h z a s t o p a l a b a r v e s v o j h d r u š t e v . T e -
č a j j e vodi l tov. K o r e n Joco iz C e l j a , k i j e s 
s v o j i m i i z k u s t v i z a d o v o l j v o dv ign i l k v a l i t e t o 
in t e o r i j o s m u č a r s k e g a š p o r t a p r i n a s n a Š ta -
j e r s k e m . 

NAMIZNI T E N I S 
Bliža se k o n e c I . d e l a m n o ž i č n e g a t e k m o v a -

n j a c e l j s k i h s i n d i k a l n i h e k i p v v seh t r e h l i g a h . 
R e z u l t a t i in š t e v i l o o d i g r a n i h ko l k a ž e j o , d a 
so e k p e vze l e t e k m o v a n j e ze lo r e s n o , s a j so 
v L in II. m o š k i l igi o d i g r a n e s k o r a j v s e t e k -
m e , k i b i se m o r a l e o d i g r a t i do d a n e s , le ž en -
s k a l iga n e k a m z a o s t a j a . V I. l igi t r e n u t n o 
vod i e k i p a T o v a r n e e m a j l i r a n e posode , s led i p a 
j i e k i p a L j u d s k e g a m a g a c i n a . V II. l igi j e ne -
p o r a ž e n a s a m o še e k i p a O L O C e l j e - o k o l i c a . 
s l ed i p a j i e k i p a III. č e t r t i . V ž e n s k i l igi j e 
o d i g r a n o s i ce r ze lo m a l o t e k e m , v e n d a r so n a j -
b o l j š i e k i p i N o v e g a C e l j a in IV. č e t r t i . Poz iva -
m o e k i p e , da p o h i t i j o in o d i g r a j o z a o s t a l e t e k -
m e . P r a v t a k o p o z i v a m o k a p e t a n e elcip, da 
b o l j r e d n o k o t d o s l e j p o š i l j a j o p o r o č i l a o od-
i g r a n i h t e k m a h . 

N a s e s t a n k u t e k m o v a l n e k o m i s i j e j e b i lo 
s k l e n j e n o , d a se o r g a n i z i r a p r v e n s t v o m e s t a 
C e l j a za p o s a m e z n i k e in p a r e za m o š k e . T o 
p r v e n s t v o n a j b i se o r g a n i z i r a l o pod o k r i l j e m 
O k r a j n e g a s i n d i k a l n e g a s v e t a in ob p o d p o r i 
v s e h s i n d i k a l n i h p o d r u ž n i c , k a t e r i h e k i p e so-
d e l u j e j o v n a m i z n o - t e n i š k i h l i gah . K e r j e 
O k r a j n i s i n d i k a l n i s v e t že o b l j u b i l v s e s t r a n s k o 
pomoč , p o z i v a m o v s e s i n d i k a l n e p o d r u ž n i c e , da 

V zadnji š tev i lk i našega l i s ta sem pisal o 
pomladnih sapah, ki v e j e j o po tem p l a n i n s k e m 
svetu . D a n e s prež iv l ja jo vsi ob i skovalc i Mozir-
s k e koče pravo zimo. Termometer pred kočo 
s ta lno kaže v jutranj ih urah na 14 do 16 s top inj 
pod ničlo. Kl jub temu pa se ž i v l j e n j e odv i ja 
povsem normalno. Vsi t ečajn ik i d n e v n o odhaja-
jo na smučišča, ve l iko š tev i lo drugih gostov, ki 
prež iv l ja jo svo j s indikalni dopust , pa si dan 
prikroj i po svoj i vo l j i . Tako kot p lan insk i koči 
so tudi smučišča posta la že pre te sna za v se 
smučarje . Poziv v časopis ju , pri P D Ce l j e , pa 
tudi lepak v Mozirju, da sta obe koči na Gol teh 
zasedeni , vsa ta »zaščitna sredstva« ne o d v r n e j o 
vedno novega pri toka turistov. Skupno l ež i šče 
T »stari« Hoči j e ne izčrpen rezervoar za v se 
pr iš lece . Gneča narašča, čeprav se j e ž i v l j e n j e 
že normal iz iralo . Pog le jmo, k a j prav i jo l j u d j e 
o t em ž i v l j e n j u . . . 

MLADA UCITELJIŠCNICA SONJA 
PRIPOVEDUJE 

Temno j e še . N a skupnem lež i šču so s e zače l i 
prebujat i . Ura j e pol 7 z jutraj . Od nekod se 
s l iš i: »Bo mir ali ne bo?« N e k a t e r i se s m e j e j o , 
pr ipoveduje jo , k a k o j ih j e zeblo, in počasi se 
l e odrevene l i udje loč i jo do trdih pogradov, 
Umivaln ica j e polna l jud i ; čakamo, da pr idemo 
na vrsto. Nekater im ni to č a k a n j e v vrst i nič 
k a j všeč . Zato vsako jutro pred kočo kmalu 
opaziš n e k a j t eh »lenuhov«, ki se umivajo s 
snegom. Med nj imi sem tudi jaz . Po t e j pri-
je tn i kope l i smo že pri j ed i ln i mizi ob ob i lnem 
zajtrku, še n e k o l i k o prostega časa in že smo 
v naravi , k j e r pr i čakujemo smučarske uč i t e l j e , 
da nas p o p e l j e j o v lep z imski svet . 

Kar nas j e začetnikov, bi brez dvoma s svo-
j im smučanjem razvese l i l i mars ikaterega turista. 
Večkrat pokladamo svo je okonč ine v trdo snežno 
odejo , k j e r »črpamo nafto«. L u k n j e so kmalu 
zasute in padci tonejo v pozabo. Kdo bi j ih l e 
š te l . . . Čeprav smo v začetniške in smučarskem 
tečaju , se učimo vseh mogočih l ikov. Najpr i j e t -
n e j š i nam j e smuk. Spustiš se po strmini , l ov i š 
ravnotež je in končno le srečno pr idrviš v do-
l ino. Dopo ldanska vadba j e k a j kmalu za nami. 
Po kos i lu imamo dobri d v e uri prosto ni v tem 
času vidiš pred kočo v se t is te , k i bi radi v do-
l ino prines l i ožgan obraz. Popoldanska vadba 
j e n a m e n j e n a u t r j e v a n j u p r e d e l a n e g a gradiva , 
združena pa j e s turnimi iz let i . O b sončnem 
zatonu se dobre v o l j e vračamo v natrpano koco . 
Tu in tam pr iv l eče jo v kočo tudi k a k š n e g a po-
nesrečenca . Sneg j e nevaren , s m u č a r j e v preko 
120 in z lomka ~ vs i ne more jo odnest i vsak 
dan »zdrave kože«. N e s r e č e d o s l e j niso bite 
t ež j ega značaja in po 2 do 3 dneh ti inval idi 
zopet pr ipnejo smuči na noge ter se dobre v o l j e 
vračajo na smučišča. Tako m i n e v a j o d n e v i na 
Golteh . . . 

t u d i o n e p r i s p e v a j o m i n i m a l n e d e n a r n e p r i -
s p e v k e za n a b a v o žogic in s t em o m o g o č i j o 
i z v e d b o t ega p r v e n s t v a . . • • 

D a bi se d o k o n č n o p o g o v o r i h o t e m t u r n i r j u , 
k i n a j b i b i l v n e d e l j o , 14. f e b r u a r j a t . l . , po-
z iva t e k m o v a l n a k o m i s i j a k a p e t a n a v seh m o 
š k i h e k i p , da se u d e l e ž e s e s t a n k a v t o r e k , d n e 
2. f e b r u r a j a t. 1. ob 18. u r i v s e j n i d v o r a n ' 
O k r a j n e g a s i n d i k a l n e g a s v e t a , S l a n d r o v t r g 
š tev . 5, II . n a d s t r o p j e . Žele t i j e , da se s e s t a n k a 
u d e l e ž i j o t u d i o s t a l i i g r a l c i in s i m p a t i z e r j i t e 
š p o r t n e p a n o g e . R-

D O C E N T MISAVIC IZ BEOGRADA . . . 
Na Gol teh imamo prvi letnik š tudentov D l F 

na prvem smučarskem tečaju . To mesto s m o 
izbrali iz razl ičnih razlogov. 

Tereni za začetn ike so na Golteh v neposred-
ni bl iž ini koče prav dobri. Poleg terena za za-
če tn ike j e tu tudi več odl ičnih terenov za b o l j 
i zur jene smučarje , prav tako pa j e p lan inska 
koča na odl ičnem izhodiščnem mestu za i zvaja-
nje razl ičnih iz le tov . 

O b e p laninski koči na Golteh sta ze lo pri-
jetni , čeprav ne p o v s e m komfortni . V nj ih naj-
deš vso udobnost za t iste vrste l judi , ki v pla-
ninah ne i.ščejo hote la . Ce upoštevamo, da so 
cene d n e v n e g a pens iono zo eno tre t j ino n i ž j e 
kot v ostal ih gost išč ih , mora b ivanje v teh pla-
ninskih kočah zadovol j i t i s l e h e r n e g a gosta. 

O b e koči sta v pravem p lan inskem svetu , do-
vo l j odda l jen i od hrupnih mest in nase l i j ter 
d a j e j o s l ehernemu možnost pravega p lan inskega 
už ivanja . 

Prišl i smo v ta d e l S loven i j e tudi zaradi tega , 
ker d o s l e j n ismo imel i pr i l ike , da ga spoznamo. 
Za vse naše š tudente j e prav tako važno, da so 
se seznani l i s pr i je tn imi past irskimi kočami, k i 
so p o s e j a n e na Gol teh in k i bi se l ahko z 
majhnimi adaptac i jami uredi le za b ivanje smu-
čarjev v z imskem času. Sam sem navdušen nad 
vsem in rad se bom vračal v ta p lan insk i svet . 

ŠE BESEDA SMUČARSKEGA UČITELJA . . . 
Vsi prebiva lc i že poč iva jo v dveh ko^ah, k o 

pišem v topli kuhinj i te vrst ice . P r e m i š l j u j e m 
o zadnj ih prež ive l ih dneh v koči in na snegu. 
Pisano družbo srečaš povsod; zbrani so smučarj i 
iz vseh prede lov Jugos lav i je . Tudi odl ičnih go-
stov ne manjka . N a j omenim le k o m a j 9- le tncga 
Borivoja , ž ivahnega dečka Vladimirja D e d i j e r j a , 
ki s svo jo ž ivahnost jo pož iv l ja predvsem pre-
b iva lce v smučarskem domu, na smučišč ih pa s 
svojo preprosto smučarsko opremo in znanjem 
prav tako preseneča v se radovedneže . N e k a j 
dni sta se mudi la v naši sredi tudi na jbo l j ša 
jugos lovanska alpinista Cic D e b e l j a k in Rado 
Hočevar . Kar uporabil i smo oba, da sta nam 
pr ipovedovala o z imskih nevarnost ih v gorah, 
ki j e bi lo združeno z op i sovanjem lastnih do-
ž ive t i j v zasneženih s tenah. Vsi pos luša lc i so 
bi l i nad v se zadovol jn i s predavate l j ema. — 
Kaj pa ž i v l j e n j e na snegn? Izredna vnema v s e h 
tečajn ikov naravnost preseneča . V naravi j e v 
popoldanskih nrah izredno ž ivahno. Tu se po-
d i jo odl ični smučarj i - tekmovalc i , k i p r e ž i v l j a j o 
na Golteh s v o j redni dopust , š tudenti DIF, k i 
so n e v e r j e t n o napredoval i in imajo že l ezno v o l j o 
in kondic i jo ter končno še dek l i ce iz c e l j s k e g a 
uč i te l j i šča , ki s solznimi očmi d a j e j o duška 
svoj i nevo l j i , ker miš ice niso tako j n b o g l j i v e 
pri i zva janju raznih l ikov . Po vadbi pa v e n d a r 
harmonika in p e t j e v kočah prežene vso s labo 
vo l jo . V smučarskem domu domin ira pro fesor 
Vojo s kitaro in sevdal inkami , k j e r ga č e s t o 
obdaja širok krog pos luša lcev , v p laninski koč i 
pa hrešč i harmonika , ob n jen ih zvokih pa k a j 
radi vsi pozab l ja jo na utrujenost . Tn in tam 
bojkot ira agregat in že smo pri »stari« so l idni 
razsvet l jav i z l eščerbami . Upravnik j e ob tak ih 
pri l ikah ze lo s labe v o l j e , s a j j e pe t ro l e j d a n e s 
težko dobiti in se boji za s l eherne pr ihranjene 
l i tre . Na Gcl teh še ni zasvet i la e lektr ična Inč 
po da l jnovodu, k i j e že izpe l jan . Ni ž ice! In 
s tem ni so l idne razsve t l jave , ni napovedane 
žičnice , ni radia . . . Vse to j c napot i lo v se 
prebiva lce obeh koč, da so danes posla l i na 
nnravo E l e k t r o - C e l i e reso luc i jo s prošnjo, da 
bi nj ihov de lovni ko lekt iv pokazal kar n a j v e č j i 
delovni e lan in smučarsko hitrost pri dokončni 
ureditvi e l ektr i čnega voda. — Kaj še m a n j k a 
obem Icočam? Sol idnih stranišč , predvsem pa 
tekoče vode v n e o m e j e n i h kol ič inah. Sicer pa — 
pridite na Golti , to soboto bo že prazna p la-
ninska koča in poskuša j t e izpopolnit i to repor-
tažo. 

obeh komiiejev bo podal na njej t o v a -
riš bega Ljuban. 

Posebno pozornost je plenum posve-
til občinskim konferencam in konfcrcn-
cam osnovnih mladinskih organizacii 
na kaierih mladina voli delegate za 
okrajno konferenco. 

Dobršni del osnovnih organizaci) je 
že izvolil delegate, povsod pa jih mo-
rajo izvolili do 5, februarja tako, da 
bosta mestni in okrajni komite lahko 
dostavila delegatom konferenčni ma-
terial, ki bo izšel v posebni brošuri, in 
običajne poverilnice. 

Letos opažamo v mladinskih organi-
zacijah večjo živahnost in delovanje 
kakor kdaj koli prej. Značilno jc tudr 
to, da mladinci mnogo bolj razprav-
ljajo o tem, katere tovariše bodo izvo-
lili za delegate ali v vodstvo organiza-
cije, kako se bo razvijalo delo v bo-
doče in kje so pomanjkljivosti pri delu. 
Skoraj nikjer ni opaziti nel<e mrzlične 
in površne predkonferenčne dejavnosti, 
ki se ob takih prilikah često pojavlja. 
To dejstvo je izredno pozitivno in daje 
sedanjemu stanju v osnovnih mladin-
skih organizacijah svojstven pečal višje 
politične zrelosti in ravni naše mladine. 
Toda prav sedaj, pred okrajno konfe-
renco, bi bilo treba posvetiti pozornost 
tudi razpravljanju, katerih metod in 
kakšnih oblik dela naj se poslužujemo,, 
predvsem pri idejno političnem delu. 
Praksa nam kaže, da marsikdaj ne zna-
mo izkoristiti širokih možnosti za poli-
tično vzgojo mladine. 

Mladina je pokazala izredno zaintere-
siranost in zavestnosi ob volitvah, po-
kazala je zdrav socialistični patriotizem 
ko je demonstrirala proti krivičnim osmo-
oktobrskim sklepom, precej mladincev 
in mladink, predvsem starejših, je do-
umelo naši družbi škodljivo delovanje 
Milovana Djilasa. Vse to nam zgovor-
no priča o stvarnem idejno političnem 
dvigu naše mladine, naloga mladinske 
organizacije in mladinskih vodstev pa 
je, da mladino uspešno vodijo in vzga-
jajo naprej. Našo mladino moramo 
vzgojiti v zavestne graditelje socializ-
ma, svobodne lastnike proizvajanih 
sredstev, proste misticizma in drugih 
predsodkov — dediščine preteklosti. 

Naša mladinska organizacija je N 
praksi dokazala, da je naši družbi in 
mladini še potrebna, v nasprotju z Dji-
lasovo trditvijo, da jo je treba likvidi-
rati. Toda mi moramo razširili in po-
globili njeno delo, postane naj stvarna 
učiteljica in voditeljica naše mladine v 
naši družbeni stvarnosti. 

Sruk Vladimfr 

V Celju se ustanavlja 
pododbor Društva 
za združene narode 

o delu in namenih društva bo govoril 
prof. Vogelnik iz Ljubljane na ustanov-
nem občnem zboru celjskega podod-
bora, ki bo v sredo 3. februarja 1954 
ob 19. uri v novi sejni dvorani Meslnege 
ljudskega odbora. 

Na ustanovni občni zbor vabimo vse, 
ki se zanimajo za mednarodna vpra-
šanja, vse, ki žele preko društva pri-
dobili strokovne zveze (s posamezniki, 
društvi ali raznimi znanstvenimi, kultur-
nimi ali gospodarskimi inštitucijami) \ 
kateri koli državi sve+a. 

Vabimo članstvo SVOBOD, prosvetne 
in kulturne delavce, zdravnike, inženirje 
in tehnike, gospodarstvenike in vse dru-
ge, ki jih zanimajo ia vprašanja in v e -
seli delo v društvu. 

e i p j s v i trn O G i a s i 
MESTNI LJUDSKI O D B O R CELJE 

Svet za l i n d s k o zdravstvo 
in soc ia lno pol i t iko 

Stev. n i -158 C e l j e , d n e 27. 1. 1954 

Na podlagi 3. č l ena Odloka o obveznem f lno-
rograf iraniu (rentgenskem s l ikanju) prebival -
stva na območju C e l j a Ur. l ist LRS štev . 2-54 

o d r e j a 
Svet za l j u d s k o zdravstvo in soc ia lno pol i t iko 
MLO C e l j e pričetek f luorograf iranja 8. 11. 1954. 

K s l ikanju so obvezni vsi prebivalc i mes ta 
Ce l jo (ožje mestno območje) in občin S k o f j a 
vos . Štore in Šmartno v Rožni dol ini v sta-
rosti nad 15 let v k l j u č n o letni 1938 ter vsi 
prebivalc i teh l e tn ikov , k i s tanuje jo izven na-
značenega območja , a so zaposleni na tem ob-
močju. Vsi, ki se iz neupravičenih raz logov 
ne bodo odzval i , bodo pr i jav l j en i sodniku za 
p r e k r š k e v kaznovanje . . . . 

S l ikanje se bo vrš i lo v obratnih t erensk ih 
f luorografskih bazah. Za č lana več j ih de lovn ih 
ko lekt ivov se bo s l i k a n j e izvrš i lo k o l e k t i v n o 
v bazi in ob čnsn, kakor j e to do ločeno oziro-
ma določi Mestni š tab v sporazumu z upra-
vami teh p o d j e t i j in ustanov odnosno teren-
skimi odbori SZDL v okviru tehničnih mož-
nosti . 

Tehnično organizac i jo in i zvedbo f luorogra-
f i ran ia izvrši Mestni š tab za izvedbo f lnoro-
graf ske akc i je pri Svetn za I jndsko zdravstvo 
in socia lno pol i t iko MLO in občinski štabi ob 
sode lovanju terensk ih in obratnih f lnorograf -

I skih komis i j , k a t e r e i m e n u j e predsednik ML'^, 
odnosno predsednik občin ali d irektorj i pod-
j e t i j (ustanov) . . 

O čn«" in kra in s l ikanja bodo obveščeni vs i 
prebivalc i (obvezniki ) z javnimi razglasi in po-
sebnimi pozivi ter se morajo s l ikanja udelež i t i 
točno ob določeni uri. 

Smrt faš i zma — svoboda narodu! 
Predsednik Sveta: 

Po la jnar Stane, 1. r. 

OBVESTILO O D B O R A ZA ORGANIZACIJO 
NOVOLETNE JELKE 

Odbor za organizac i jo novo le tne j e l k e poziva 
vse , ki imajo do n j e s a še kakršne kol i ter-

iatve, da j ih predlož i jo najkRsneje do 6. fe-
iruarja 1954. Po tem terminu ne bomo več 

upošteval i nobenih t er ja tev , ker bo račun d n e 
7. 2. 1954 l ikvidiran. 

Odbor za organizac i jo novo le tne j e l k e 

UPOKOJENCI 
D r u š t v o upokojencev podružnica C e l j e 1 vabi 

«a č lanski ses tanek , ki bo v soboto, 6. 2. 1954 
ob 9. uri v dvorani S ind ika lnega doma v C e l j u . 

D n e v n i red: Vol i tev de legatov za izredni občni 
zbor Republ i škega odbora D U v L j a b l j a a i . 

T R G O V S K E G A P O M O Č N I K A m e š a n e a t r o k e , 
m l a j š e g a , z d r a v e g a , s p r e j m e m o s 1 .3 .1954 . — 
P i s m e n e p o n u d b e n a t r g o v s k o p o d j e t j e »Mer-
k u r « , Š o š t a n j . 

G L E D A L I Š K I I G R A L E C v C e l j u {.šče i s a j a « 
t i čno h r a n o . Nas lov v u p r a v i l i s t a . 

L O V S K I PES . r d e č k a s t o r j a v s e t e r , s r e d n j e v d i k . 
d o l g o d l a k , s l iš i na ime »Boni«, i z g u b l j e « . — 
K d o r pa n a j d e , p r o s i m o , da ga v r n e p r o t i 
g r a d i lovsk i d r u ž i n i C e l j e , R a z l a g o v * x!ie« I , 
ali na obves t i , k f e se n a h a j a . 

U G O D N O N P A R O D A J 14 ha gozda in 6 !i« t r a v -
n i k o v v k . o. P a n g r a c - G r i ž e . — Po izve s e pr-I-
N a n r e t Mimik i v Sp. Reč ic i š t . 138 — La.i^ko. 

P R O D A M v i soko b r e j o k r a v o s i r n e a d o l k a s 
t r e t j i m t e l e t o m . B r a s l o v č e š t ev . 4. 

P R O D A M peč na žagov ino . Na.slov v mpravi . 
P R O D A M s t a v b n o p a r c e l o v b l i ž in i a i e s t a » a 

l e p e m s o n č n e m k r a j u . I n f o r m a c i j e T A]»RAVI 
l i s ta . 

P R O D A M novo hišo. S imonč ič F r a n c . 
vas 38, poš t a P r e b o l d . 

PRODAAf kos i ln i co . Nas lov v u p r a v i l i s t« . 
P R O D A M p o h i š t v o ( k o m p l e t n o s p a l n i c o ia k«i 

h i n j o ) . Nas lov v u p r a v i l i s t a . 

M E S T N O G L E D A L I Š Č E CELJH 

• ' ^ " " a r j a ob 20 — Jos ip 
S L E P C I — g o s t o v a n j e v S t o r a h 

N e d e l j a , 31. j a n u a r j a ob 14 — S h a w : MOZ 
U S O D E in K le i s t : RAZBITI V R C - gofct*va»K 
v Topo l š i c i 

N E D E L J S K A D E Ž U R N A Z D R A V N I Š K A SI.TJŽBA. 

D n e 31. L 1954: tov . d r . B i t e n c M a k s . Cf l i j e . 
C a n k a r j e v a u l i ca 11. 

N e d e l j s k a z d r a v n i š k a d e ž u r n a s l u ž b a t r a j a ari 
sobo te od 18. u r e d a l j e do p o n e d e l j k a d a S. WRF-
z j u t r a j . 

K I N O U N I O N , C E L J E 

O d 27. L do 1. n . 1934: >WILLIAMSOTA KAGA-
BINKA« — a m e r i š k i f i lm 

O d 2. II. do 7. II. 19j4: »POHLEPNE?.!« — 
a m e r i š k i f i l m 

P r e d s t a v e d n e v n o ob 18. in 20. u r i , ob 
ob 16.. 18. in 20. u r i . 

K I N O D O M , C E L J E 

O d 29. L do 2. n . 1954: »SMRT T R G O V S K B G A 
P O T N I K A « — a m e r i š k i f i lm 

O d 3. II. do 5. n . 1954: »GLAS V V I H A R J U « — 
a m e r i š k i f i lm 

P r e d s t a v e d n e v n o ob 18,15 in 20,15, o b neddj -SL-
o b Ifc.l"«, 18,15 in 20,15. 


